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Un răspuns limpede
Guvernul Uniunii Sovietice a declarat 

prin notele adresate |a 26 mai guvernelor 
Franței, Angliei și S.U.A. că acceptă pro
punerea cu privire la organizarea în viito
rul cel mai apropiat, a unei întîlniri între 
conducătorii guvernelor celor patru mari 
puteri, cu participarea miniștrilor aface
rilor externe.

Guvernul sovietic și-a confirmat prin 
aceasta din nou atitudinea pozitivă față 
de ideea convocării unei conferințe la 
nivelul cel mai înalt, între U.R.S.S., 
Franța, Anglia și S.U.A. Această atitu
dine se bazează pe convingerea că o ase
menea conferință ar putea duce, fără în
doială, la crearea condițiilor necesare so
luționării problemelor internaționale liti
gioase și deci la micșorarea încordării in
ternaționale și la întărirea încrederii re
ciproce în relațiile dintre statele cărora 
le revin răspunderile cele mai de seamă 
în problema menținerii păcii în întreaga 
lume.

Popoarele știu că numai restabilirea în
crederii internaționale între state și în
cetarea „războiului rece“ ar putea crea 
condiții prielnice lichidării cursei înarmă
rilor și interzicerii armelor atomice, făuri
rii unui sistem de securitate colectivă 
și reluării relațiilor economice normale 
dintre state, reglementării problemei ger
mane și a altor probleme încă nerezolvate, 
care pun în. primejdie pacea lumii. De 
aceea, ele au primit cu deosebită simpa
tie recentele propuneri ale guvernului so
vietic în problema reducerii armamente
lor, interzicerii armei atomice și înlătu
rării primejdiei unui nou război. Popoare
le au văzut și în aceste noi propuneri so
vietice o expresie concretă a politicii de 
micșorare a încordării internaționale și de 
apărare a păcii pe care o duce cu con
secvență Uniunea Sovietică, politică ce a 
avut și are un rol deosebit de important 
în lupta popoarelor pentru apărarea păcii.

Tratativele ce au loc in prezent la 
Belgrad între reprezentanții Uniunii So
vietice și ai Iugoslaviei, sînt o dovadă 
în plus că Uniunea Sovietică depune toate 
eforturile pentru rezolvarea unor proble
me ce stau în calea atenuării încordării 
internaționale. După cum a arătat N. S. 
Hrușciov în declarația făcută pe aeropor
tul din Belgrad cu prilejul sosirii delega
ției guvernamentale a U.R.S.S. în capitala 
Iugoslaviei, Uniunea Sovietică consideră 
că „întărirea prieteniei și legăturilor 
dintre țările noastre va contribui la îm
bunătățirea relațiilor dintre toate țările, 
indiferent de orînduirea lor socială, va 
contribui la cauza întăririi păcii gene
rale".

Tratativele internaționale care au avut 
ca rezultat încetarea sîng&roaselor răz
boaie din Coreea și Indochina, precum și 
încheierea Tratatului de stat cu Austria 
au arătat limpede că mergîndu-se pe 
calea tratativelor pașnice in reglementarea 
problemelor internaționale litigioase, care 
pun în primejdie pacea lumii întregi, pot 
fi realizați pași însemnați în rezolvarea 
acestor probleme și drept urmare, se 
poate obține o micșorare a încordării in
ternaționale. S-a văzut limpede că dacă 
există dorința reciprocă din partea sta
telor interesate de a contribui la regle
mentarea unor probleme litigioase, trata
tivele dintre reprezentanții statelor, indi
ferent de orînduirea lor socială și poli
tică, pot deveni rodnice.

Ideea că o conferință la nivelul cel mai 
înalt între U.R.S.S., Franța, Anglia și 
S.U.A. ar putea contribui la îndepărtarea 
primejdiei unui nou război a prins ră
dăcini atît de adinei în conștiința popoare
lor, îneît sub presiunea opiniei publice 
mondiale și a celei din propriile lor țări, 
guvernanții Franței, Angliei și apoi ai 
S.U.A. s-au văzut nevoiți să adopte o ati
tudine pozitivă față de această problemă. 
Astfel s-a ajuns ca miniștrii afacerilor ex
terne ai U.R.S.S., S.U.A., Angliei și Fran
ței care s-au întîlnit la Viena cu prilejul 
semnării Tratatului de stat cu Austria 
să ajungă la o înțelegere generală în 
problema scopurilor și metodelor unei 
conferințe a șefilor guvernelor acestor 
state, eveniment ce a fost întîmpinat în 
întreaga lume cu o largă aprobare.

Dar cercurile agresive din occident, 
care nu au nevoie de o micșorare, ci de o 
agravare a încordării internaționale în 
vederea traducerii în fapt a planurilor lor 
de război, nu s-au dezmințit nici de data 
aceasta. Deși de teama opiniei publice nu 
au îndrăznit să se declare împotriva opor
tunității unei conferințe a șefilor guver
nelor celor patru puteri, aceste cercuri 
au recurs la un procedeu care, lasă lim
pede să se întrevadă că ei urmăresc de 
fapt să facă doar vorbărie despre tratative 
și să nu ducă tratative deschizătoare de 
drumuri pentru slăbirea încordării inter
naționale. Astfel, o serie de personalități 
oficiale din S.U.A., au recurs la o serie, 
de manevre care, chiar înainte de a ’se 
fi ajuns la întîlnirea proiectată a șefilor 
guvernelor celor patru puteri, condamnă 
tratativele cu bună- știință la eșec. Cum

s-ar putea interpreta altfel decît ca o pre
gătire în vederea torpilării conferinței, 
faptul că personalități conducătoare din 
S.U.A., ca de pildă secretarul Departa
mentului de stat, Dulles, și vicepreședin
tele Statelor Unite, Ni’xon, declară fără 
înconjur că S.U.A. înțeleg să se situeze 
la viitoarea conferință „pe poziții de 
forță". O asemenea atitudine, expresie a 
tendinței cercurilor conducătoare din 
S.U.A., de a exercita o presiune inadmi
sibilă asupra conferinței, a fost cu hotă- 
rîre respinsă de Uniunea Sovietică atît 
prin nota guvernului sovietic din 26 mai, 
cît și prin articolul de fond intitulat „Tra
tative sau discuții despre tratative?" apă
rut acum cîteva zile în ziarul „Pravda". 
Uniunea Sovietică a reamintit limpede 
celor ce par a fi uitat, că ea nu poate fi 
intimidată, că asemenea încercări de a 
exercita presiuni asupra Uniunii Sovietice 
de pe așa-zisele „poziții de forță" sînt 
zadarnice. Aceste încercări nu pot decît 
să ateste tendința existentă în anumite 
cercuri occidentale de a discredita însăși 
ideea convocării conferinței celor patru 
puteri. De altfel acelorași tendințe le co
respunde și faptul că aceste cercuri au 
încercat să determine discutarea, la 
viitoarea conferință a șefilor guvernelor 
celor patru puteri, a unor probleme ce 
n-au nimic de a face cu sarcinile și com
petența acestei conferințe. Astfel cu pri
lejul recentei convorbiri televizate dintre 
secretarul de stat al S.U.A., Dulles, și 
președintele Eisenhower a fost lansată 
ideea absurdă că la conferința șefilor celor 
patru guverne să fie discutată problema 
restabilirii vechilor regimuri reacționare 
în țările de democrație populară precum 
și chestiunea interzicerii mișcării comu
niste și progresiste în țările capitaliste. Or 
este limpede că o asemenea încercare de 
amestec în treburile interne ale unor state 
independente, amestec ce contravine în 
mod vădit principiilor O.N.U. nu poate 
constitui o contribuție la slăbirea încor
dării internaționale ci, dimpotrivă, ar în
semna un nou pas pe calea încordării, a 
intensificării „războiului rece", atit de 
primejdios pentru pacea lumii.

Intenția celor care au lansat și a celor 
care au răspîndit apoi idec-a absurdă a 
abordării unor asemenea probleme de 
către viitoarea conferință cvadripartită nu 
poate decît să fie respinsă cu hotărîre d: 
toate popoarele, de întreaga opinie publică 
internațională, vrăjmașă polilici.i de 
imixtiune în treburile interne ale statelor. 
Guvernul sovietic a arătat în nota sa că 
șefii guvernelor ar putea să stabilească 
ei înșiși cercul de probleme care ar urma 
să fie examinate la conferința lor, să pre
cizeze calea spre soluționarea lor și să 
dea indicații corespunzătoare miniștrilor 
afacerilor externe. In ceea ce privește în
cercarea de a ridica probleme care să con
stituie un amestec în treburile interne ale 
unor popoare ce și-au hotărît singure 
soarta, e bine să reamintim că istoria do
vedește că nimeni nu a reușit și nu va 
reuși să impună popoarelor calea pe care 
ele vor să meargă și orînduirea politică 
și socială pe care să și-o aleagă. Acest 
lucru îl știu de altfe] și acele cercuri po
litice cărora ie aparțin pretențiile absurde 
susamintite. Dar faptul că ele le-au for
mulat totuși, nu face decît să demonstreze 
odată în plus că aceste cercuri nu doresc 
să contribuie la crearea unei atmosfere 
prielnice desfășurării unei conferințe a 
celor patru puteri, pentru că nu sînt in
teresate în destinderea încordării inter
naționale și a menținerii păcii.

Răspunsul limpede dat de Uniunea So
vietică prin nota guvernului său din 26 
mai și prin susamintitul articol de fond 
al ziarului „Pravda", la încercările unor 
anumite cercuri din apus de a pregăti tor
pilarea viitoarei conferințe cvadripartite, 
a fost întîmpinat de o largă aprobare în 
rîndurile popoarelor din toate țările, între 
care și poporul nostru. Acest răspuns con
firmă din nou că guvernul sovietic, după, 
cum a declarat în repetate rînduri și în 
trecut, consideră că o conferință a șefilor 
guvernelor celor patru puteri își va putea 
îndeplini sarcina — de a contribui la 
micșorarea încordării internaționale și în
tărirea încrederii între state — numai 
atunci cînd spre acest scop vor tinde și 
vor acționa cu bună credință toate statele 
interesate.

Slăbirea încordării internaționale în ve
derea îndepărtării primejdiei unui nou 
război este năzuința fermă a tuturor 
popoarelor, și de această năzuință trebuie 
să se țină seama. Popoarele din întreaga 
lume între care și poporul nostru sînt 
îerm convinse că o conferință a șefilor gu
vernelor celor patru mari puteri, a,r fi nu 
numai utilă dar și necesară. O asemenea 
conferință are toate șansele de reușită 
dacă statele interesate vor arăta aceiași 
năzuință de a pune bazele unei soluționări 
favorabile, în interesul păcii, a tuturor 
problemelor internaționale nerczolvate, de 
care depinde menținerea jpăcii în întreaga 
lume.

■\ ---------- ,---------------------. ........................ .........

Prezentarea scrisorilor de acreditare
de către noul ministru al Republicii Italiene la București

La 27 mai a. c., președintele Prezidiului 
Marii Adunări Naționale a Republicii Popu
lare Romine, dr. Petru Groza, a primit pe 
trimisul extraordinar și ministrul plenipo
tențiar al Republicii Italiene în R.P.R., Fran
cesco Lo Faro, care i-a prezentat scrisorile 
de acreditare.

La înmînarca scrisorilor de acreditare au 
asistat Sini'.on Bughici, ministrul Afacerilor 
Externe, Avram E-unaciu, secretarul Prezidiu

lui Marii Adunări Naționale, Dionisie Iones- 
cu. director al Protocolului din Ministerul 
Afacerilor Externe, Mircea Bălănescu, direc
tor în Ministerul Afacerilor Externe și Ion 
Vrabie, directorul Cancelariei Prezidiului 
Marii Adunări Naționale.

Ministrul Italiei a fost insolit de dr. Ro
berto Cerchione, prim secretar al Legației 
Italiei, (Agerpres)
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șitoare în timpul verii ?
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Din orașele și satele patriei
Gospodăresc 

cu grijă metalul
CRAIOVA (de la corespon

dentul nostru). — Reducerea 
consumului de metal și conti
nua sporire a productivității 
muncii constituie două obiecti
ve principale pentru colectivul 
uzinei de mașini agricole „7 
Noiembrie" din Craiova. In 
scopul bunei. gospodăriri a me
talului, la turnătorie a fost or
ganizată o brigadă tehnologică 
care să studieze toate posibili
tățile de reducere a consumului 
de metal.

Reducerea adaosului de pre
lucrare constituie unul din mij
loacele prin care muncitorii u- 
zinei reușesc să realizeze nu 
numai însemnate economii de 
metal, ci și economie de timp 
la prelucrarea diferitelor piese, 
mărind în felul acesta producti
vitatea muncii. Datorită anumi
tor modificări în proiectare s-a. 
reușit să se reducă adaosul de 
prelucrare la lagărele mașinii 
de împrăștiat îngrășăminte.

Introducerea turnării în co- 
chile, metodă adoptată în cursul 
ultimelor luni, a făcut ca la 
piesele turnate după această 
metodă adaosul de prelucrare 
să fie complet înlăturat, reu- 
șindu-se totodată o însemnată 
creștere a productivității mun
cii. Astfel, prin turnarea în co- 
chile a roților de vagoneți pe 
lingă că se realizează o econo
mie de fontă de peste 30 la sută, 
se reduce manopera la strungă- 
rie cu două treimi, obținîndu-se 
și o rezistență sporită a banda
jului roților.

După noua metodă
BÎRLAD (de la coresponden

tul nostru). — In ziua de 25 mai 
au sosit în comuna Pădureni, 
raionul Panciu, două motopom- 
pe „P.S.N. 6” cu ajutorul că
rora la gospodăria colectivă din 
sat în 4 ore s-au stropit cu her
bicide 10 ha. ovăz. Numai după 
cîteva ceasuri de la stropire, ră
pită, pălămlda și alte buruieni 
atinse de soluția chimică au în
ceput să sa ofilească și apoi să 
se usuce. Culturile se pot dez
volta acum în bune condițiuni. 
Stropirea buruienilor cu miiloace 
chimice continuă și in alte co
mune din raion.

LA O CASĂ A COPILULUI

In orașele patriei noastre s-au creat în anii regimului de
mocrat-popular numeroase așezăminte pentru copii, printre 
care șl case ale copilului, unde copiii orfani, înconjurați de 
dragostt, cunosc căldura unui cămin.

In clișeu : (Jn aspect de ia Casa copilului din orașul Sibiu.

Pentru bucuria celor mici
Ziua Internațională a Copilu

lui e întimpinată in chip deose
bit de colectivul teatrului de pă
puși și marionete „Țăndărică" 
din Capitală.

Astfel în zilele de 28 mai și 
5 iunie, se vor juca piese din 
repertoriul acestei stagiuni, pen
tru copiii salariaților din diferite 
întreprinderi și instituții din 
Capitală.

Colective de actori de la acest 
teatru se deplasează în satele 
regiunii București unde prezintă 
pe scenele căminelor culturale 
piesa „Artiștii pădurii” de H. 
Ghernet. Pînă acum, acest spec
tacol a fost prezentat în ziua

de 25 mai în comuna Afumați, 
în ziua de 27 mai în comuna 
Sohatu, iar în ziua de 3 iunie 
va fi prezentat în comuna Bră- 
nești. De asemenea, Teatrul 
„Țăndărică" va primi vizita a 
200 de copii ai țăranilor munci
tori din regiunea București. Pen
tru acești mici oaspeți, teatrul 
va prezenta în ziua de 29 mai 
în sala Orfcu piesa „Frații Liu”. 
In aceeași zi, cu prilejul „Car
navalului pionierilor” care va a- 
vea loc la Palatul Pionierilor in 
cinstea Zilei Internaționale a 
Copilului. Teatrul „Țăndărică” 
va prezenta actul III din piesa 
„Artiștii pădurii”.

La Bicaz 
a fost lansată 
prima dragă

BICAZ (de la corespondentul 
nostru). — In sectorul baraj al 
șantierului hidrocentralei V- I. 
Lenin a fost lansată cu cîteva 
zile in urmă prima dragă. Draga 
„Bistrița 1", cum au numit-o 
constructorii, va servi alături de 
alte două vase de același fel la 
scoaterea pietrișului necesar uzi
nei automate de beten care va 
aproviziona lucrările de betonare 
a barajului.

Constructorii din sectorul ba
raj au obținut în primele săptă- 
rnini ale lunii mai realizări în 
întrecerea socialistă. La maca
raua funicular de pe malul drept, 
fundația a fost terminată și s-au 
început lucrările de montai.

Brigăzile conduse de Ștefan 
Cozac, Gheorghe Balint și Ion 
Varga, au realizat cele mai im
portante depășiri de normă B-i- 
gada de dulgheri condusă de 
Ludovic Melniciuc a înregistrat 
de asemenea realizări deosebite.

Comisiile de femei 
popularizează 

creșterea păsărilor
TG. MUREȘ. — In urma unei 

activități rodnice desfășurată de 
comisiile de femei din Regiunea 
Autonomă Maghiară, în ultimii 
ani s-au obținut rezultate însem
nate în dezvoltarea creșterii pă
sărilor de curte. Gospodinele din 
orașul Sf. Gheorghe, de pildă, au 
crescut anul trecut cu peste 
80.000 păsări mai mult decît in 
anul 1953. Astfel, gospodina Ma
ria Szenasi din acest oraș a 
crescut 158 păsări de curte din 
care mai mult de jumătate le-a 
valorificat prin cooperativă, ob- 
ținînd un frumos venit.

îndrumate de comisiile de fe
mei, gospodinele din raionul Tg. 
Secuiesc au crescut pînă la 1 
Mai în gospodăriile lor perso
nale pește 35.000 de pui.

Comisia de femei de De lingă 
sfatul popular al Regiunii Auto
nome Maghiare a lansat zilele 
trecute o chemare prin care fe
meile din această regiune sînt 
îndrumate să folosească toate 
posibilitățile din gospodăriile 
personale, precum și stațiile de 
incubații pentru ca în acest an 
numărul păsărilor în regiune 
fa(ă de anul trecut' să crească 
cu 1.80O.POO de bucăți.

(Agerpres)
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Largă acțiune pentru ridicarea 
productivității muncii 
la „Industria Sîrmei“

GALAȚI. — In toate sectoarele uzinelor 
„Industria Sîrmii" din Brăila se desfășoară 
o largă acțiune pentru ridicarea productivi
tății muncii. , La secția laminare, schimbul 
condus de comunistul Ion Mogoș în care 
lucrează numai tineri, acordă o atenție deo
sebită îmbunătățirii indicelui de utilizare a 
laminoarelor. Aplicarea metodelor înaintate 
de lucru, preocuparea pentru înlăturarea tim
pilor mor|i și pentru întreținerea în bun'e 
condiții a laminoarelor au dus la o creștere 
simțitoare a productivității muncii. Fală de 
media realizată pe oră la începutul anului, 
tinerii din acest schimb obțin în prezent în 
plus 0,5 tone laminate. Durata de funcțio
nare a laminorului a fost prelungită, cu 3 
luni.

Odată cu executarea reviziilor planificate 
la unele caje de laminor, colectivul acestei 
secții a adus și. o îmbunătățire tehnică •pri
vind răcirea cilindrilor, trecerea automată a 
fierului laminat de la o caje la alta etc. De 
asemenea, prin lucrările de mică mecaniza
re executate în această secție, s-a obținut 
un spor de produse de peste 9 lat sută. De la 
începutul anului și pînă acum, valoarea-pro
ducției globale a secției laminoare a crescut 
cu 12 la sută.

Rezultate deosebite au obținut și celelalte 
secții ale uzinei. Astfel, pe întreaga între
prindere productivitatea muncii pe fiecare 
muncitor a crescut de la. începutul anului cu 
aproape 11 la sută. Luptînd pentru sporirea 
productivității muncii, colectivul acestei în
treprinderi a realizat In lunile martie și a- 
prilie economii în valoare de 113.000 lei.

(Agerpres)

—o—
Cu ajutorul științei

TIMIȘOARA. — Colectivul catedrei 
de legumicultură de la Institutul agrono
mic din Timișoara dă un sprijin 
tot mai mare oamenilor muncii din agri
cultură pentru a obține producții spori
te la hectar. In acest scop, încă de anul 
trecut colectivul catedrei de legumicultură, 
condus de prof. univ. Eugen Prutescu, a or
ganizat în numeroase gospodării agricole 
colective, printre care Foeni, Sînandrei, Giar- 
mata și altele, cîmpuri experimentale. Cu 
ajutorul celor mai pricepuți colectiviști, pro
fesorii experimentează noi soiuri de castra
veți, roșii și varză create de Institutul agro
nomic din Timișoara. Astfel, în urma ex
perimentării unui nou soi. de castraveți, la 
gospodăria agricolă colectivă din Sînandrei 
s-au obținut anul trecu) peste 30.000 kg. de 
castraveți la hectar.

Aceste rezultate au determinat pe colec
tiviști să cultive în acest an pe suprafețe 
mari soiurile de legume create la Institutul 
agronomic din Timișoara. Aceste soiuri noi 
de legume sînt cultivate și de colectiviștii 
din comunele Giarmata, raionul Timișoara. 
Foeni, raionul Deta, satul Berliștea, raionul 
Oravita și altele.

(Agerpres)

ACTUALITĂȚI DIN U. R. S. S.
Noi escavatoare

Uzina „Krasnîi eskavator" din- Kiev produce în serie 
puternicele escavatoare „ET.—141“, Intr-o oră un asemenea 
escavator sapă 140 m. de șanț.

In clișeu : Escavatoarele „ET.—141“, trecind ultima probă 
înainte de a fi trimise spre șantiere. .

Loboratoare colhoznice

La casa-laborator de pe lingă colhozul „Molodaia Gvar- 
dia“ se face analiza solului.

Cea mai mare hidrocentrală din lume 
va intra, în acest an, în funcțiune

La sfîrșitul anului acesta gigantul hidroenergeticei 
Sovietice — centrala electrică Kuibîșev de pe Volga — va 

începe să , livreze curent. Construcția centralei a intrat în 
perioada finală. In viitoarele luni vor fi turnate peste 3 mi
lioane metri cubi beton, vor fi săpate aproape.50 milioane 
metri cubi pămînt, vor fi montate și sudate peste 200 mii 
tone .construcții de -armături. .^Constructorii au la dispoziție 
tot ce le trebuie pentru a da amploare lucrărilor. Pe șantier 
lucrează 9000.de mecanisme de diferite tipuri. Aici se 
găsesc mari întreprinderi pentru sudura pieselor armate, 
■puternice uzine automate de beton, estacade'pentru trans
portul betdnului, macarale și diferite alte utilaje. Tehnica 
nouă și perfecționată folosită de mecanizatorii de pe șantier, 
sprijinul larg, pe Care ei îl primesc din partea țării întregi — 
e deajuns să (arătăm că peste 550 întreprinderi din întreaga 
Uniune execută diferite comenzi pentru acest rnăreț șantier 
și că zilnic pe șantier sosesc peste 2000 vagoane cu utilaj 
și materiale — fac ca diri zi în zi să crească ritmul muncii 
și să existe siguranța că în 1955, cea mai mare hidrocen
trală din lume — centrala de la Kuibîșev — va intra 
parțial în funcțiune.

O enciclopedie pentru copii
Academia de Științe Pedagogice a R.S.F.S.R. a început 

editarea „Enciclopediei peritru copii", destinată elevilor din 
clasele medii și superioare.

Enciclopedia va cuprinde date amănunțite în diferite pro
bleme ale științei, tehnicii < și artei.

întreaga ediție va fi cuprinsă în 10 volume, care vor 
trata diferite probleme de biologie, fizică, chimie, tehnică, 
literatură, artă, istorie, etc. Fiecare volum va fi alcătuit 
din numeroase articole scurte, tratînd >tema căreia îi este 
consacrată. Articolele sînt aranjate în ordinea în care elevii 
își însușesc treptat cunoștințele.

Tehnică înaltă 
în industrie

Noul model sovietic de mașină de 
șlefuit are un dispozitiv optic, care 
mărește de 50 de ori contururile piesei 
ce urmează a fi șlefuită, asigurindu-se 
astfel o deosebită precizie in procesul 
de șlefuire.

O vacantă 
fericită

De indată ce se vor 
termina examenele — 
școlarii sovietici vor 
organiza excursii pen
tru a cunoaște frumu
sețile patriei, sau pen
tru a studia flora și 
fauna din diferite re
giuni ale țării lor.

In clișeu : Un grup 
de școlari-turiști în 
excursie prin Tadji
kistan.
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întreținerea culturilor-condiție importanta 
pentru obținerea de recolte bogate

Pentru o productivitate 
sporită

Care sînt lucrările de întreținere la cerealele păioase?
( întreținerea culturilor făcută bine și la timp este una din con
dițiile care contribuie la sporirea producției agricole.

O lucrare de întreținere importantă care trebuie să se aplice 
cerealelor păioase este plivitul de buruieni. Buruienile răpesc plan
telor de cultură, hrana, apa și lumina. In lanurile îmburuienite 
puternic, producția obținută este mică și de calitate inferioară, 
iar recoltarea se face foarte greu.

Cerealele de primăvară, mai cu seamă griul, pot fi 'mai ușor 
înăbușite de buruieni, de aceea este bine ca plivitul să se facă 
cit mai devreme, cînd plantele sînt încă mici (după’ ce au în
frățit), iar buruienile pot fi ușor apucate cu mina și smulse.

Dacă se întîrzie plivitul, buruienile cresc, se dezvoltă, consumă 
apa și substanțele nutritive din sol, în dauna culturii respective.

Plivitul trebuie executat cînd pămîntul este reavăn, iar buruie
nile se pot smulge cu ușurință. Nu se plivește imediat după- o 
ploaie, căci pămîntul se bătătorește, iar plantele cultivate se rup 
ușor; de asemenea nici cînd pămîntul este prea uscat, deoarece 
în acest caz, buruienile nu se mai pot smulge.

Buruienile plivite nu se lasă pe Ioc, în cîmp, ci se adună și se

scot la drum. De asemenea haturile și drumurile trebuie cosite 
înainte de înflorirea buruienilor.

Plivitul se execută ori de cîte ori este nevoie. Sînt necesare însă 
cel puțin două pliviri, mai cu seamă de buruienile vivace (pălă- 
mida).

Plivitul se face pînă cînd plantele și-au format paiul. De aci 
înainte este foarte greu să se plivească, fără să se vatăme plan
tele cultivate.

O altă lucrare importantă de întreținere, care se aplică mai ales 
pe loturile semincere este spicuitul. Această lucrare se face după 
ce plantele au înspicat și constă în smulgerea din lan a celorlalte 
plante de cultură (de exemplu secara din grîu, orzul din grîu, 
grîul din orz, ele.).

Spicuitul trebuie făcut cu mare atenție pentru a nu vătăma 
plantele din jur.

Polenizarea suplimentară artificială este o lucrare specială de 
întreținere, care se aplică în cazul cerealelor păioase număr lanu
rilor de secară. Această lucrare se .execută în momemul înflori

tului, cu ajutorul unei frînghii întinse, cu care Se trece peste 
spice. :

• Slmbătă 28 mai 1985 — !Țr. 8310
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Cabinetul nostru tehnic 
contribuie la realizarea de economii

Cum se îngrijesc culturile de prășitoare în timpul verii?
| Lucrările ce trebuie executate în lunile de vară sînt:

—• Completarea golurilor, care se poate face acum la toate cul
turile de bujnbac. Qolurile trebuie completate imediat după răsă
rire, cu semințe care au fost ținute timp de 24 ore în apă căl
duță, pentru ca să răsară mai repede. Dacă golurile sînt în pro
porție de peste 30 la sută, este mai bine să se semene din nou 
întregul lan.

— Răritul este o lucrare de întreținere foarte importantă deoa
rece prin acest mijloc realizăm desimea cea mai potrivită pentru 
fiecare fel de plantă prășitoare. Executarea răritului trebuie să se 
facă la momentul cel mai potrivit, căci întîrzierea lui poate duce 
la scăderi de recoltă. Răritul se face de obicei odată cu prima 
prașilă. La porumb, cel mai potrivit moment pentru executarea 
răritului este atunci cînd plantele au 3—4 frunze;, la floarea șoa: 
relui 2 frunze adevărate, la sfeclă înainte de apariția celei de a 
4-a frunze, iar la bumbac cînd plantele au 1—2 frunze adevărate.

— Buchetarea se face cu ajutorul cultivatorului, la culturile se
mănate în rînduri cu mașina pe suprafețe mari. Cultivatorul este 
aranjat în așa fel îneît piesele taie plantele la distanța stabilită. 
Intre porțiunile tăiate rămîn buchete de plante care se răresc 
apoi cu mîna.

— Prășitul este lucrarea cu ajutorul căreia terenul se menține 
curat de buruieni și afînat, pentru ca aerul, apa și căldura să 
poată pătrunde cu ușurință, ajutînd astfel la creșterea rădăcinilor. 
De asemenea prin prășit se împiedică evaporarea apei din pa- 
mînt, deoarece se distruge scoarța și se formează la suprafața 
solului un strat de pămînt mărunțit care împiedică evaporarea 
apei.

La toate culturile prășitul trebuie făcut cît mai devreme, pen
tru ca buruienile să nu înăbușe cultura respectivă.

Numărul prașilelor care se dau la o cultură variază în funcție 
de vreme și de gradul de îmburuienire a terenului.

La porumb, floarea soarelui și cartof, se dau 3—4 prașile. La 
bumbac se dau 4—5 prașile în terenurile curate de buruieni. Dacă 
terenurile sînt mai îmburuienite, numărul prașilelor se mărește'.

Prima prașilă — la toate plantele — se dă imediat după răsă
rire. Adîncimea la care se fac prașilele variază de la planiă la 
plantă. Astfel, la porumb și floarea soarelui prima prașilă se dă 
mai adînc (8—10 cm), deoarece prima prașilă are rolul de a dis
truge scoarța și de a afina pămîntul pe o adîncime mai mare. Ce
lelalte prașile se dau mai la suprafață (5—6 cm. adîncime), la 
porumb și ceva mai adînc la floarea soarelui. Prașilele făcute măi 
adînc, după ce plantele au crescut, nu sînt bune deoarece distrug 
rădăcinile. ‘

La bumbac adîncimea tuturor prașilelor este aceeași pe tot tim
pul perioadei de vegetație și anume de 8—10 cm.

La sfeclă și cartof, din contră, prima prașilă se face mai la 
suprafață și pe măsură ce plantele cresc se prășește mai adînc.

De ce nu este
Folosirea rariței la executarea lucrărilor de întreținere la porumb 

și floarea soarelui este nepotrivită și dăunătoare.
Pentru ca apa din ploi să pătrundă cu ușurință și mai ales să 

se păstreze în pămînt, se cere ca suprafața de evaporare a cîm- 
pului să fie cît mai mică ; de aceea la prășit trebuie avut grijă 
ca terenul să rămînă cît mai neted și fără șanțuri sau alte denive
lări. Cînd lucrarea’ se execută .cu rarița, se fac șanțuri adînci de 
25—30 cm. și late de 35—40- cm. prin care apa se- evaporează 
ușor datorită căldurilor și vîntului din timpul verii. Ceva mai 
mult, la suprafața șanțurilor făcute de rărită nu există nici un fel 
de pămînt mărunțit care să oprească apa ce se evaporă în voie.

Rărițatuf- mai prezintă și alte neajunsuri, dintre care cel mai 
grav este împiedicarea bunel hrăniri a plantelor. In primul rînd 
contribuind la pierderea apei, hrana din pămînt nu mai poate fi 
pusă la dispoziția rădăcinilor care trebuie să o. transporte mai de

Urcăm dinspre Du
năre și lăsăm în urmă 
satele înecate ta crin» 
guri de salcîmi înflo
riți.

Luînd pieptiș praguri înalte de pămînt, ce 
din depărtări par rămășițele unor vechi întă- 
rituri de cetățuie, ajungem la Slobozia-Mîn
dra. Pe ulițe furnică bărbați, femei, copii. In 
mijlocul satului, pe un loc anumit, cîntă 
fanfara, stîrnind entuziasmul copiilor. Bel
șugul de soare, verdeață, se armonizează 
minunat cu sunetele alămurilor și cîntecele 
fetelor. Ulița pare o altă față a acelui minu
nat tablou al lui Aman care a dat viață horii 
dinamice — imagine tumultoasă și viguroasă 
a artei poporului, a setei lui de viață. Dar 
hora lui Aman și satul de azi aparțin unor 
lunți diferite. Cîndva și satul acesta a făcut 
parte din lumea contemporană pictorului. 
Ulițele Sloboziei-Mîndra păstrează încă ur
mele trecutului. Satul acesta, cu nimic 
altfel decît oricare alt sat muntean cu case 
clădite din chirpici și nuiele, și-a săpat drum 
în istorie, cu sînge și lacrimi. Praful ce-1 
frămîntă picioarele noastre a fost cîndvă pă
rete de bordei, vatră pe care a fiert terciul 
de toate zilele. încă nu s-a stins generația 
începutului, de veac, însemnat pentru noi cu. 
cifra — 1907.

Copiii, nepoții, strănepoții celor de atunci., 
se veSelesc pe uliță bucurîndu-se de viața 
lor' nouă, luminoasă. O străbunică m-a luat 
de mîjjă și mi-a depănat trecutul, cu întîm- 
plările de odinioară. După aceasta, prezentul 
mi-a apărut în toată măreția lui. Măreț pen- 
trucă ne duce spre fericire — spre viitorul 
în fața căruia Cristir^a Mitrică, o bătrină 
puțintică la trup, dar'ageră la minte, pri
vește că la o minune. Are aproape 80 de ani, 
dar sapa din mîmi n-o lasă.

Am stat de vorbă cu nitilți oameni ai sa
tului. Dar am putut să înțeleg mai bine via
ța acestor locuri ascultînd femeile ,și mai. 
ales pe bătrînica cu tulpan negru' și spate 
ce nu mai e drept.

— Voi, tică, — mi-a spus măicuța Cristi
na, după ce m-a.descusut cu curiozitate bă- 
trînească — v-ați boierit. Nepoatele mele 
merg la școli; cei mici sînt duși la grădini
ță; terciul a fost uitat. Toți trăiesc orSșene- 
ște. Noi, tică, plecam la boier’ Calimache de 
luni, cu un butoi de apă, un ceaunef și-o 
traistă cu făină pentru terci și ne întorceam 
sîmbătă. Noaptea ne uda rouă, ziua ne fri- 
gea soarele, ploaia ne făcea paparude și co- 

*-nu 
mai

Prășitul poate fi executat atît cu sapa cît și cu prășitoarea sau 
cultivatorul. Culturile semănate cu mașina în rînduri și rărite pe 
rînd se prășesc mecanic printre rînduri și apoi cu sapa pe’ rînd. 
La semănăturile. în cuiburi așezate în. pătrat, prășitul se poate 
face numai mecanic în ambele direcții. Priit țticdaniz'aTea prașilelor 
se realizează mare economie de tiinj» șl, de brațe de muncă și 
avem posibilitatea să executăm prășite la tirnp, mai repede și în 
condiții mai bune.

— Copilitul. Prin această lucrare se înțelege îndepărtarea prin ru
pere cu mîna a lăstarilor- (copililor) lă plantele de porumb și floa
rea soarelui. Acești lăstari nu? produc rod ci consumă din hrana 
tulpinei principale în paguba acesteia. La soiurile de porumb care 
lăstăresc mult, operația se repetă pînă la înspicat.

— Polenizarea suplimentară artificială este o, lucrare ușoară, care 
duce sigur la mărirea producției. La porumb, polenizarea se face 
în felul următor : se adună polen de la cît mai multe plante în- 
tr-un cornet de carton special făcut, în găleți sau pungi de hîrtie 
și apoi se scutură pe mătasea Știuleților. La floarea soarelui oole- 
nizarea poate fi executată în două feluri și anume: se trece prin
tre rîndurile de floarea soarelui, se apropie pălăriile înflorite și 
se tamponează ușor ca să se amestece polenul. Se poate face și 
cu ajutorul unei mănuși sau tampon confecționat din pluș sau 
blană, care după ce s-a încărcat cu polen se trece de la plantă 
la plantă pînă se polenizează tot lanul.

Atît la porumb cît și la floarea soarelui polenizarea se începe 
după ce 30 la sută din plante sînt înflorite și trebuie repetată de 
2—3 ori.

Polenizarea se face numai dimineața, după ce s-a ridicat rouă 
și se întrerupe în momentul cînd se întețește căldura..

— Ciupitul și cîrnitul sînt lucrări speciale care se aplică numai în 
culturile de bumbac.

Ciupitul se face prin îndepărtarea frunzelor, lăstarilor, mugu
rilor de creștere care se află mai jos de prifna ramură pe care a 
apărut mugurele de rod. Lucrarea începe cînd pe plantă apari—2 
muguri de rod.

Cîrnitul constă în îndepărtarea vîrfului plantelor după ce pe 
plantă s-au format 6—8 ramuri de rod. Nu se face cîrnitul la plan
tele mici cu mai puține ramuri de rod.

Ambele aceste lucrări micșorează procentul de cădere a florilor 
și capsulelor și grăbesc dezvoltarea plantei și coacerea capsulelor.

O altă lucrare de întreținere este îngrășarea suplimentară. Se 
folosesc îngrășăminte minerale în starea lor naturală, dizolvate în 
apă sap urină. . . . f>, . .

Se mai poate da urina de grajd sau must de bălegar subțiat 
cu apă în proporție de 1:3 sau 1:4. Date sub formă de granule, în- 
grășămintele suplimentare au efect mai mare, iar cantitatea nece
sară este mai mică.

ne să rărițăm ?
parte în plante; din această cauză plantele sînt stînjenite în dez
voltare, iar producțiile obținute sînt mici și de calitate inferioară. 
In al doilea rînd, rarița tăind pămîntul, taie odată cu el și o mare 
parte din rădăcini. Trebuie să treacă cîteva zile, pînă cînd planta 
dă alte rădăcini, care $ ia locul celor distruse prin rărițat.

In tot acest timp, rănim în urmă și chiar dacă își refac rădăci
nile, tot nu mai pot să crească și să se dezvolte normal, rămînînd 
întîrziate în tot cursul perioadei de vegetație, fapt ce a-trage după 
sine scăderi importante de recoltă.

De multe ori însă, mai ales în ani secetoși, plantele nu-și mai 
pot reface de loc rădăcinile distruse, deci nu-și mai revin, din 
care cauză recolta este complet compromisă.

Din toate acestea reiese că rărițatul culturilor de porumb și 
floarea soarelui este o lucrare dăunătoare care trebuie complet 
îniăturată.

BUNICA Ș

se veSelesc pe uliță bucurîndu-se

pili îi nășteam în umbra căruței. Voi 
-**“ *■* nu știți, că ’amar ne-aștiți. Și bine că 
mîncat sărăcia.

Poate cîndva 
bozi, minați de

★
s-au așeza.t aci oameni 
nevoi din alte locuri. De a-

slo-

și-au botezat
Slobozia. Și

să- 
au
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Pentru a obține realizări tot mai 
înseninate colectivul uzinelor textile 
„Teba“ Arad intensifică lupta pentru 
sporirea productivității muncii. Tot 
mai mare este aportul pe care îl a- 
duc în această acțiune maiștrii și a- 
iutorîi de maiștri. Ei veghează ca 
mașinile să funcționeze fără întreru
pere, să fie curat întreținute.

In clișeu: In secția preparație a 
uzinelor textile „Teba" Arad, ajutorul 
de maistru Clara Birnberg își face cu 
conștiinciozitate datoria. Muncitoarele 
din această secție se bucură de cola
borarea sa permanentă.

Foto- MIHAI POPEȘCU

Colecjie de monografii
■Colaboratorii Institutului de Istorie Lite

rară și Folclor de pe lingă Academia R.P.R. 
lucrează în prezent la o monografie mai mare 
a lui Grigore Alexandrescu și la o colecție 
de mici monografii, care vor cuprinde nume
roase date inedite privind viața și pipera unor 
scriitori și poeți mai puțin cunoscuți ca Gr- 
Pleșoianu, Eufrosin Poteca, G. Săulescu, 
Naum Rimniceanu, Bonifaciu Florescu, N. 
Nicoleanu, Al. Pelimon, G. Baronzi, Gr. 
Grandea, I. M. Bujoreanu, Pantazi Ghica, 
Paharnicul G. Sion, C. D. Aricescu și N. T. 
Orășanu.

In urma studiilor și cercetărilor făcute de 
colaboratorii Institutului s-au adunat o sea
mă de note biografice și documente noi pri
vind viața și opera scriitorilor C. Conachi, 
Ion Cătină, C. Foca, Anton Pann, Al. Si- 
hleanu, Al. Depărățeanu, M. Eminescu, I. 
Creangă, Al. Macedonski, ,Anton Bacalbașa, 
Emil Gîrleanu, I. A. Basarabescu și G’. To- 
pîrceanu, care se vor folosi la alcătuirea u- 
nor studii biografice.

—Q--
Se extinde rețeaua de radioficare 

în regiunea Bacău
BACAU (de la corespondentul nostru). — 

După terminarea zilei de rriuncă, minerul de 
la Comănești, textilistul de la Buhuși, cons
tructorul de la Bicaz, ori țăranul muncitor 
din comuna Onești, are posibilitatea — da
torită difuzorului stației de radioficare — să 
asculte cîntecele transmise de posturile noas
tre de radio, jurnalul satelor ori vești des
pre succesele ajtor constructori ai vieții noi, 
din fabricile, de pe șantierele și ogoarele 
patriei.

Rețeaua de radioficare a cunoscut în ul
timii ani o largă extindere în regiunea Ba
cău. Dacă în 1952 existau doar 5985 difu
zoare instalate, numărul lor a crescut în fie
care an ajungînd la sfîrșitul primului tri
mestru al anului în curs la 19.051 difuzoare 
instalate. In întreaga regiune funcționează 
în momentul de față 20 centre de radioficare. 
Cîteva dintre ele, cum sînt Cele de la Piatra 
Neamț și Buhuși, organizează emisiuni lo
cale.

Unul din obiectivele principale: ale Între
cerii socialiste ce se desfășoară pentru În
deplinirea înainte de termen a sarcinilor din 
planul cincinal îl constitute, realizarea< de 
economii, factor de seamă în reducerea pre
țului de cost.

La uzinele noastre — uzinele ^Industria 
Sîrmei" din Cîmpia Turzii' — exfați o preo
cupare serioasă pentru îndejilinirea acestui 
obiectiv. Datorită strădaniei depuse de co
lectivul de muncitori, tehnicieni și ingineri 
ai uzinelor, s-au realizat economii însemnate.

In lupta pentru dobîndirea acestor eco
nomii,. o contribuție de seamă a adus și ca
binetul tehnic al uzinelor El a, căutat con
tinuu să’ popularizeze și. să sprijine extinde
rea metodelor înaintate de muncă, să pună 
la dispoziția muncitorilor și tehnicienilor 
materialul documentar necesar (cărțile teh
nice din biblioteca cabinetului care numără 
peste 500 de titluri), să sprijine temeinic 
mișcarea inovatorilor, etc.

Este bine cunoscut faptul că dintre meto
dele înaintate, una care a dat și dă rezul
tate din cele mai bune în lupta pentru ob
ținerea de economii este metoda Muhanov- 
Levcenko, de reducere a prețului de cost la 
fiecare fază de producție. Aplicată pentru 
îintîia oară de lamino-ristut Alexandru Dră- 
gan, metoda aceasta a determinat obținerea 
de economii de milioane de lei. Numai în 
cursul anului 1954, prin aplicarea metodei 
Muhanov-Levcenko, s-au economisit 6.029.453 
lei. _ .

In primele patru luni ale acestui an — 
prin intensificarea întrecerii socialiste — 
s-au realizat economii în valoare de 
1.382.901 lei.

La cunoașterea și extinderea acestei me
tode în toate secțiile productive ale uzine
lor a contribuit efectiv și cabinetul nostru 
tehnic. El a pus la dispoziția muncitorilor și 
tehnicienilor materialul documentar necesar, 
s-a îngrijit de răspîndirea în mase a aces
tui material prin conferințe, schimburi de 
experiență între secții și între muncitorii 
fruntași, etc. In același timp, cabinetul teh
nic a ținut o strînsă legătură cu secția preț 
de cost din uzină, însărcinată cu urmărirea 
rezultatelor obținute, intervenind prin ajutor 
tehnic la extinderea și adaptarea metodei 
Muhanov-Levcenko la specificul locurilor de 
muncă.

Paralel cu aceste preocupări, cabinetul 
tehnic a avut în vedere introducerea și apli
carea și a altor metode de muncă înaintate. 
Astfel, cabinetul nostru s-a preocupat de in
troducerea metodei Kolesov de tăiere inten
sivă a metalelor. Aplicarea acestei metode a 
dat roadele așteptate, îndeosebi la eboșarea 
cilindrilor de laminor, operațiune în care 
timpul de eboșare a fost redus cu 100 la 
sută. Totodată, cu sprijinul cabinetului teh
nic s-au mai introdus metodele următoare: 
metoda șarjelor rapide a lui Matulineț, prin 
care s-a reușit să se reducă durată șarjelor 
cu 1—2 ore; metoda sovietică Volovin de 
sudură cu mai mulți fascicoli de electrozi, 
datorită căreia productivitatea muncii a spo
rit simțitor, iar sudurile de umplutură se 
pot face într-un timp mai scurt ; metoda so
vietică de preluare a schimbului din mers, 
prin care se asigură continuitatea lucrului 
între schimburi, precum și alte metode îna
intate.

Un alt mijloc de sprijinire a luptei, pontai 
pconpimij . de către cabinetul, tehnic, îl. con

stituie ajutorul efectiv dat inovatorilor, pen
tru perfecționarea și realizarea inovațiilor 
lor. Datorită sprijinului permanent acordat 
mișcării de inovații, s-a ajuns ca astăzi 1»!«3 
uzinele „Industria Sîrmei" să funcționeze 14 
brigăzi complexe de inovatori, cuiprinzînd un 
număr de 220 muncitori și tehnicieni. „Nu
mai îh cursul anului 1954 s-au Tnaintaf' ca
binetului tehnic un număr de 170 de propu
neri de inoVațiiț iar în primul trimestru al 
acestui an 44 de inovații. In urma aplicării 
inovațiilor, în cursul anului trecut s-au rea- o 
lizat economii în valoare de 795.987 lei, iar > ■■ 
în primele 4 luni ale acestui an economii de 
547.076 lei.
. Dintre inovațiile cele mai de seamă, amin- ,j, ț 
tim în primul rînd pe acelea de la lamino
rul II, realizate de colectivul de inovatori^ 
al acestei secții, compus din: maistrul IUliu1"' 
Florea, lăcătușul Alexandru Năgy, inginerii' 
Anatol Crafti și-fon Fărcășan și alții. Colec- ■ 
tivul acesta — ajutat de cabinetul tehnic — 
a izbutit să realizeze o serie de inovații la 
liniile de laminare, dintre care cităm: me-țp-fl 
canizarea rolelor de conducere la linia pre- >( i 
gătitoare, trecerea unor serii de calibre de,.^rfi 
pe linia pregătitoare pe linia finisare cu vi
teză mărită, adaptarea unui întorcător au
tomat de blocuri, etc. In urma aplicării a>- 
cestor inovații, productivitatea muncii a 
sporit cu 17 la sută, iar economiile realizate 
s-au cifrat la 568.269 lei.

O altă inovație de seamă a fost aceea rea- ol 
lizată de maiștrii Emanoil Vedeanu și Ludo
vic Gaci. Aceștia au construit un dispozitiv.-';, 
pentru strunjiiea arborelui cotit la motoare-q 
le cu gaz. „Deutz“. Cu ajutorul acestui dis- . ... 
pozitiv se evită trimiterea în afară de uzi
nă a acestor arbori pentru restrunjit. Prin 
aplicarea inovației amintite, s-au realizat e- , 
conomii în valoare de 57.605 lei.

Fără îndoială că rezultatele obținute ar fi 
fost și mai însemnate dacă în activitatea ea-1 
binetului tehnic nu s-ar fi manifestat și unele :ii:> 
lipsuri. Astfel, noi nu ne-am preocupat in-u/rr 
deajuns de organizarea de conferințe în co- , 
laborare cu A.S.I.T.-ul, de popularizarea mai,, 
intensă a inovatorilor, de crearea condițiilor 
la atelierele mecanice pentru realizarea ino
vațiilor. N-am reușit de asemenea să antre
năm în măsură suficientă colectivul de ingi
neri și tehnicieni ai uzinelor în acțiunea de ui 
însușire a tehnicii noi de către masele de 
muncitori, în acțiunea de aplicare pe scară ■ 
cît mai largă a metodelor înaintate, în scopul , .
ridicării productivității muncii și al realiză-i,qF1 
rii de economii. . zona

In actuala etapă a întrecerii socialiste vom,.
căuta să lichidăm aceste lipsuri, să creăm 
maselor de muncitori cadrul necesar pentru!, 
însușirea cît mai temeinică a tehnicii, pentru' 
propunerea de noi și îhsemnate inovații. In 
acest sens, la începutul trimestrului II am 
organizat o consfătuire cu toți inovatorii: ni 
din uzină, cu care prilej am anali- i . 
zat munca dusă ta cursul trimestrului I și sin 
am pus la dispoziția muncitorilor inovatori 
o serie de însemnate teme de inovații, cu ,i. 
scopul îndrumării, activității lor creatoare.

Găurind să ne îmbunătățim cît. mai mult 
munca, vom izbuti să dăm o contribuție și 
mai înseninată la sprijinirea producției, la’’ 
obținerea de noi și însemnate economii.

Ing. DIONIS1E LUPU
Șeful cabinetului tehnic de la Winetț^ 
„Iiiătisiriă Sîrmei" din Ctmpia Turzii.> ' ’ >

BALTA

ceea 
lașul 
vrut să fie Slobozia lor, 
mîndră, liberă. Și i-au 
spus Mîndrp. Cine știe!...

Satul s-a întemeiat pe pereții unei rîpe, 
acolo n-avea ce stăpîni boierul. Casele 
le-au săpat în malul înalt. Dar pentru terci 
trebuia porumb și cum porumbul creștea pe 
pămîntul boieresc, au intrat clacași. Apoi cla
ca s-a transformat în dijmă; din patru, una. 
Adică boierul trei părți, și ei una. Așa că sa
tul de bordee numai mîndru nu era, iar 
cuitorii lui numai slobozi nu puteau fi. 

: ...Cristina -Mitrică, luîndu-mi mîna 
palma ei mică și aspră, mj-a zugrăvit aevea 
parcă -**•-' J:- ,nn'T A~ k:“~ - —
turat, 
văd...

Un 
copii 
megînd trei coceni, o femeie fără vîrstă cu 
picioarele goale, un rumîn înalt, flenduros, 
ciocănind o sapă. Apoj tabloul prinde viață. 
Dangăte de clopote, uruituri de căruțe, poc
nete de puști, strigăte. Rumînul flemluros 
și-a ridicat capul, sapa ascuțită pentru între
buințare pașnică se înalță ca un buzdugan, 
iar femeia își stringe copiii, privind, și cu 
spaimă și cu speranță, flăcările de la cona
cul lui Calimacne. Oamenii își certificau nu- 
mele satului : Siobozia-Mîndra.

Abia peste 38 de ani, tot într-o primăvară, 
a răsărit soarele. Atunci s-a împărțit pămîn
tul și fiii, nepoții celop.jle la 1907, au luat 
cu asalt prefectura de, la Turnu-Măgurele. 
Aceeași prefectură în față căreia au fost bă
tuți cu vergile de fier efoii răscoalei, Stan 
Dacliin, Florea Neață, Ion Dumitru Mitru, 
Dinu Popa. Printre rașculați s-a numărat și 
Nicolae Mitrică, bărbatul măicuței Cristina, 
astăzi un bătrîn de 84 de ani, înalt, slab și 
oacheș. : -

Tot bătrîna mi-a aratat și satul de azi, 
prin nepoata ei Floarea .Bleaje, din genera
ția lui 1945.

— Ea, tică, trăiește.’ Noi am fost

Prin satul Slobozia-Mîndra

că
Și

lo

in

satul din 1907. Cît de bine mi-a con- 
cu 'cuvirițele-i simple, acele zile. Parcă

bordei, o curte fără gard, o droaie de 
chirciți în prag, o vaca costelivă ru-

ca vier
mii. Ei , sînt ca șoimii, sînt colectiviști. Și 
eu sînt colectivistă, dar la treabă nu mă pun. 
îmi spun : „Maică ai muncit destul, ești din 
cei cu 2 la sută. Nu știu ce-i asta; dar toam
na îmi spun să mă duc cu saci și mă întorc 
cu carul plin. Bătrînii din tinerețea mea,

n-aveau decît toiagul 
și pomana. Acum noi, 
neputincioșii, sîntem cu 
2 la sută; adică po- 
pentru ce-ai muncit înporul îți mulțumește 

viață.
Mi-a vorbit mult bătrîna și de 2 la sută și 

de maternitatea unde i se nasc strănepoții, 
și de nepoată-sa Fiorica. Apoi și-a luat gă
leata cu apă și a plecat calcînd mărunt și 
repede, să-și ude florile.

Floarea Bleaje e copia din tinerețe a măi
cuței Cristina. Și palmele ei sînt aspre de 
muncăț dar din statura ei vînjoasă, din o- 
chii senini, țîșnește tinerețea. Necazul a în
cercat-o greu. Cînd era fetișcană a muncit 
la' boierii Cațigher și Pelicuda. In 1943 răz
boiul i-a „mîncat” bărbatul și a rămas cu 
doi copii. In 1945 s-a înviorat iar. Femeia 
năpăstuită, sfioasă, s-a transformat în luptă
toare. A intrat în partid și cînd în vara lui 
1919 s-a înființat gospodăria colectivă „1907“ 
a înțeles că viața se transformă din temelie. 
Alături de cel de-al doilea bărbat al ei a 
intrat în colectiv și azi spune cu seninătate 
că viața ei curge ca un rîu bogat și pu
ternic. Are acum patru copii. Cei mari sînt 
la școală; o să facă din ei intelectuali.

Cu aceeași voce domoală ca a bunicii, cu 
aceleași cuvinte simple, această femeie mi-a 
arătat satul, gospodăria colectivă, în curtea 
căreia a slugărit cîndva la boier, maternita
tea unde se nasc azi toți copiii satului, dis
pensarul, clădirea noului cămin cultural. Dar 
în capul satului mi-a arătat ceva ce pentru 
ea — și pentru mine, uri oaspe de-o zi — 
a luat proporțiile unui simbol. In jurul unei 
case vechi, din binecunoscutele chirpici, se 
ridicau răspîndite ca puii unei cloștj trei 
case noi, cu acoperișuri de olane și tablă.

— Aci stă nea Ion Bînă. A făcut case 
pentru cei trei feciori mai mari. Sînt colec
tiviști toți. Și asta e viața noastră, mi-a spus 
dînd din cap, cu fața rîzătoare.

Totul în doi ani numai, părea că-mi spu
ne ea. Trei noi familii s-au înjghebat în a- 
ceeași curte. Nimeni altul decît femeia putea 
să-și măsoare viața de azi, după aceste eve
nimente, aparent atît de obișnuite; trei fa
milii, trei case noi. Dar pentru ea, fosta 
slugă, nepoată de clăcaș răsculat, văduvă de 
război, mamă a patru copii, asta e fața noii 
lumi.

★
Am văzut satul de azi — Slobozia-Mîndra 

— prin femeile lui. Acele femei ce îngrijesc 
ferma de păsări a colectivei, ferma de

vaci, de porci, oile, stu
pii. Acele femei ce pri
vesc tractorul ca pe 
ceva obișnuit, radioul, 

lumina electrică, cinematograful ca cdva ce 
trebuie să facă parte din viața lor.

Viața femeilor a crescut în S10bozia-Mîn- 
dra asemenea colectivei care-a fost la în
ceput un pîrîiaș și acum e fluviu. A început 
cu 63 de familii, 189 de h'ectare și 29 de plu
guri., Acum sînt 450 de familii cu aproape 
2500 hectare. Iar plugul e azi o unealtă se
cundară în colectiva lor. Gospodăria a cres
cut greu. Grea , a fost și truda femeilor să 
scuture zgura anilor de robie. Acum multe 
sînt deputate, fruntașe în colectivă, ca Fio
rica Bleaje; ca Tudora Dobrescu, o fată blon
dă din conducerea gospodăriei, ca Maria 
Pascu.

In sat e o casă mare, frumoasă, cu perde- 
luțe și grădină, E maternitatea. Acolo și-a 
născut fetița Maria Pascu.

— Eram șapte în maternitate. Șapte copii 
s-au născut atunci. Pe mine m-a născut ma
ma îritr-o șură, pe paie.

Și maternitatea și cinematograful sînt do
vezi ale lumii noi, în satul acesta din lunca 
Oltului, unde femeile erau odinioară bune 
numai de povară pentru curtea boierească 
și pentru bătătura stearpă a bordeiului lor.

Am stat o zi în Slobozia-Mîndra, am bă
tut ulițele, locurile răscoalei de acum patru
zeci și opt de ani, alături de-o bătrîna și-o 
femeie tînără, bunica și nepoată, care unesc 
trei generații. Din truda acestor trei gene
rații, se ridică cea de-a patra : copiii Flori- 
căi Bleaje. Toate strădaniile străbunicii, 
bunicii și mamei își găsesc rodul în acești 
copii, în viitorul lor. Grădinița colectivului și 
școala îi pregătesc pentru viață; exemplul 
părinților și al strămoșilor Ie conturează ca
racterul, și toate acestea clădesc omul nou 
al vremurilor cîntate cu măiestrie de poeții 
ce întrezăresc viitorul.

Măicuța Cristina m-a purtat de mînă prin 
trecut; tovarășa Fiorica mi-a arătat prezen
tul. Tot despre Slobozia-Mîndra mi-au vorbit 
și una și cealaltă. Numai că numele satului, 
ce însuma odinioară o speranță, acum zugră
vește o certitudine. Oamenii sînt slobozi 
mîndri, după cum mîndre sînt femeile 
că au 80 de ani, fie că luptă pentru titlul 
meșteri ai recoltelor bogate, și-și poartă 
nerețea ca pe un steag.

OLGA ILIEȘ

Și 
fie 
de 
ti-

Se întîmplă de multe ori, ca in mijlo
cul drumului, după o ploaie fie chiar de 
scurtă durată, să se formeze o băltoacă. 
Pesle ca treci foarte ușor dacă e mai mi
că, pășind-o sau dacă este ceva mai mare 
sărind-o cu luarea elanului necesar Se
carea unei astfel de băltoace nu este o 
problemă care să dea multă bătaie de 
cap. Adesea treaba este lichidată de pi
cherul oare îngrijește drumul, fără a mai 
ajunge la știinfa sfatului popular, Cînd 
este cazul insă ca președintele sau secre
tarul sfatului popular de la comună să se 
ocupe de așa ceva, atunci, de bună seamă 
că lucrurile nu sînt tatmai simple. Iar 
dacă se întîmplă ca problema să fie dis
cutată în plenul comunal, atunci prob'e- 
ma crește în greutate. E o problemă de 
ordin comunal, nu lipsită de importanță. 
Dar, cînd se discută 
Intr-o sesiune a sfa
tului popular regio
nal, băltoaca devine 
baltă, iar problema 
ca atare a deve
ni, de rang regio
nal.

Despre o asemeneâ 
baltă s-a vorbit 
dăpnăzi — și nu pu
țin — în sesiunea sfa
tului popular regional 
Bacău.

Despre ea mi se pare că a amintit to
varășul Al. Costescu, vicepreședintele co
mitetului executiv regional, de la tribuna 
vorbitorilor. Apoi, balta a trecut din dis
cuție în discu(ie.

Cită indignare s-a manifestat la adresa 
ei! Cită nemulfuțnpe a fost arătată față 
de organele tehnice care trebuiau să o 
f acă să dispară din mijlocul drumului I

Aproape un sfert din discuții s-au re
ferit numai la balta din vecinătatea gării 
Bacău, pe drumul ce duce spre Luizi- 
Călugăra.

— Nu mai putem s-o tolerăm!
— Este pentru a nu știu cita oară cînd 

discutăm despre ea!
— Cine poartă vina că balta mai există?
— Ce fac organele noastre tehnice ? .
Cineva a relatat o întîmplare:
— „Asistam cînd trecea un camion în

cărcat cu cutii în care se afla încălțămin
te de la fabrica „Proletarul. Ajungînd 
la baltă, motorul a făcut o zmucitură șt 
tn apă au căzut cîteva zeci de cutii" I

— Eu am auzit că in apă au căzut altă 
dată șt cîteva baloturi de stofă ce mer
geau la cooperativele sătești.

Din discuții a reieșit că balta a devenit 
de importanță regională, că nupiăi la re
giune se poate rezolva această problemă.

Cum era și firesc, balta a provocat 
multe critici și a atras fără îndoială și 
autocritici. Dacă autocriticile s-ar fi pre
făcut în prundiș, s-ar fi putut astupa ca
vitatea șoselei ou mormanele ei. Dar au
tocritica organelor tefinice locale n-a fpșt 
decît verbală, atît. de verbală îneît nici 
urmările ei nu pot fi concretizate mate
rialicește.

Din discuții, balta s-a așezat conforta
bil și tn proiectul de hotăriri. Prin vo

tarea proiectului ea și-a consolidat ma
lurile, fiind mîndră că despre existența 
ei vorbesc documentele oficiale.

In hotărîre s-a stabilit sfîrșitul existen
ței bălții, s-a fixat data după care nimeni 
nu va mai avea de suferit de pe urma ei. 
Aceasta a fost într-o duminică după a- 
miază.

In sfirșit aceasta obsedantă și eternă 
baltă- ‘Și va încheia veleatul I

Dar se vede că. litera, hotăr’.'ii a fost 
sortită să rămînă literă moartă, căci bal
ta și-a tocmit ca apărător pe cineva de 
la serviciul tehnic al orașului, care i-a 
dat ideea să facă recurs, căci hotăiirea 
avea un viciu de formă. In hotărîre, pro
babil nu s-a ținut cont că balta este mai 
înainte de toate pe teritoriul orașului Ba. 
cău și ca atare ea este subordonată în 

mod direct sfatului 
popular orășenesc, sin
gurul în măsură să 
dispună. ’

Ca atare numai o 
sesiune a sfatului oră
șenesc ar fi indicată 
să rezolve cazul. A- 
semenea. raționamente 
despre balta din fața 
gării s-ar putea enu
mera oricît de multe.

Un lacra este cert: 
că In două săptămîni

după discutarea problemei în sesiune, 
balta era neatinsă căci nimeni dm orga
nele tehnice nu s-a îngrijit să o facă să 
dispară

Cazul acestei bălți demonstrează cît de 
mare este ’a Bacău adeseori distanța 
dintre dispoziție și execuție.

Mirarea cea mare te cuprinde cînd vezi 
Că un lucru de nimic durează așa de mult 
să fie înfăptuit, deși dacă privești ora
șul constați că s-au făcut lucruri deose
bit de mari și de frumoase intr-un timp 
extrem de scurt. Mai degrabă se poate 
construi cinematograful elegant din cen
trul orașului, decît se poate seca, opre o 
baltă de dimensiuni modeste? (în limbaj 
tehnic — 2 m. x 2. m_).

Probabil însă că tn această privință 
sfatul popular orășenesc întîmpină greu
tăți.

Atunci, ce-i de făcut ?
Ce bine ar fi ca în zilele următoare să 

strălucească puternic soarele, să fie căl
dură .mare, atît de mare îneît să sece upa 
bălții.

Dar te pomenești că tocmai vin tehni
cienii și se dă planificarea peste cap. Nu, 
mai bine fără soare t '

După cîte a făcut pîtiă acum secția de 
_ gospodărie comunală, a orașului, rițspun- 
’ sul ar fi cam acesta!

— Să mai aștepte. Cum a mai stal pînă 
acum, mai poate sta și deacum balta. 
Pînă se pornesc tehnicienii este destul de 
greu. Și apoi dacă mai plouă, cine garan. 
tează că nu se formează din nou a altă 
baltă ?

Treclnd peste toate incertitudinile, or
ganele tehnice însărcinate cu îngrijirea 

■arterelor de comunicație din orașul Ba
cău trebuie să ia toate măsurile pentru 
ca despre această baltă legendară să nu 
se mai vorbească.

CONST. SIRBU



Pag, 4-a Romînia liberă Slmbătă 28 mai 1955 — Nr. 3310

Ecouri în străinătate la Nota guvernului sovietic 
în problema conferinței celor patru puteri

WASHINGTON 27 (Agerpres). — TASS 
transmite : La conferința sa de presă din 26 
mai, purtătorul de cuvînt al Departamentu
lui de stat, Suydam, a anunțat că ministrul 
Afacerilor Externe al U.R.S.S., Molotov, a în- 
mînat însărcinatului cu afaceri al S.U.A. la 
Moscova o notă în care se acceptă propu; 
nerea privind conferința celor patru șefi ai 
guvernelor celor patru puteri cu participa
rea miniștrilor Afacerilor Externe. Intrucît 
textul nu fusese încă primit, Suydam nu a 
comentat fondul notei însă în răspunsul la 
întrebarea unui corespondent, el a declarat 
că Statele Unite au „o atitudine pozitivă" 
față de faptul că Uniunea Sovietică a răs
puns afirmativ la nota celor trei puteri oc
cidentale în această problemă.

In continuare Suydam a declarat: „Amă
nunte ca de pildă data și locul conferinței 
vor trebui încă rezolvate. In această pro
blemă nici măcar cei trei miniștri ai Aface
rilor Externe nu au luat o hotărîre". Suydam 
a declarat că problema datei și locului con
ferinței; șefilor celor, patru guverrie „conti
nuă să fie încă examinată" de cei. trei mi
niștri de extern» occidentali.

Purtătorul de cuvînt a refuzat să comu
nice care va fi următorul pas întreprins de 
cele trei puteri occidentale. El a declarat însă 
că dacă amănuntele nu vor fi rezolvate pînă 
la sesiunea jubiliară a O.N.U. de la San 
Francisco, ele ar putea fi discutate acolo de 
miniștrii Afacerilor Externe. Suydam și-a 
exprimat însă speranța că această chestiune 
va fi soluționată înaintea sesiunii amintite.

Ceva mai tîrziu, Suydam a adus la cu
noștința corespondenților declarația secreta
rului de stat al S.U.A., Dulles, cu privire 
la nota din 26 mai a guvernului sovietic. 
In declarație se spune: „S.U.A. constată cu 
bucurie că Uniunea Sovietică este de acord 
cu propunerea guvernelor Franței, Angliei și 
S.U.A. de a se ține într-un viitor apropiat 
o conferință a șefilor guvernelor celor pa
tru puteri cu participarea miniștrilor Aface
rilor Externe.

S.U.A. vor colabora la încercarea de a se 
realiza grabnic un acord cvadripartit în ce 
privește amănunte ca data și locul. S.U.A. 
constată de asemenea cu bucurie că Uniu
nea Sovietică este de acord ca înșiși șefii 
guvernelor să fixeze volumul problemelor ca
re trebuie discutate, precum și metodele de 
rezolvare a lor, și ca în acest sens să dea 
Instrucțiunile corespunzătoare miniștrilor de 
externe respectivi".

★
NEW YORK 27 (Agerpres). — TASS 

transmite: Toate ziarele acordă o mare a- 
tenție notei guvernului sovietic în problema 
conferinței șefilor guvernelor celor patru pu
teri. Posturile de radio americane transmit 
expuneri amănunțite asupra notei. Ziarele 
„New York Herald Times" și „New York He
rald Tribune" publică textul integral al no
tei și îi consacră articole de fond.

Ziarul „New York Times" publică de ase
menea o știre a corespondentului său de la 
Moscova. Daniel, care subliniază acel frag
ment din notă în care se spune că Statele

înarmarea Germaniei occidentale — un obstacol în calea păcii 
Declarajia fruntașului laburist englei Bevan

LONDRA 27 (Agerpres). — După cum 
transmite agenția Presse Association, luînd 
cuvîntul la Abergavenny (comitatul Mon
mouthshire) în cadrul campaniei electorale, 
Aneurin Bevan a denumit partidul conser
vator „o curea de transmisie prin care se 
transmite presiunea americană asupra 
poporului englez".

Referindu-se la problema convocării unei 
conferințe a șefilor guvernelor celor patru 
puteri, Bevan a subliniat că oamenii de stat 
din S.U.A. „devin tot mai lipsiți de scrupule 
în expresiile folosite de ei" în această pro
blemă, întrucît ei speră acum că conserva
torii vor putea repurta victoria în alegeri.

Politica blocurilor trebuie înlocuită cu un vast sistem de securitate colectivă 
Declarația președintelui Partidului social-democrat din Germania—Ollenhauer

BERLIN 27 (Agerpres). — Luînd cuvîn
tul în cadrul unei ședințe a grupului parla
mentar al partidului social-democrat, Erich 
Ollenhauer, președintele Partidului social
democrat în Germania, s-a pronunțat îm
potriva politicii de creare a unor blocuri 
militare. „Trebuie lichidată însăși politica 
de blocuri — a spus Ollenhauer — și înlo

Un nou
WASHINGTON 27 (Agerpres!. — La 25 

mai, secretarul de stat al S.U.A., Dulles, a 
luat cuvîntul în fața Comisiei pentru afa
ceri externe a Camerei reprezentanților, care 
discută proiectul de lege cu privire la „ajuto
rul" pentru străinătate care însumează 
3.530.000.000 de dolari dintre care 77 la sută 
sînt destinați ajutorului militar direct pen
tru aliații S.U.A. din blocurile militare.

Dulles a declarat că „Statele Unite salută 
călduros și sînt gata să studieze cu bună
voință toate posibilitățile noi de. asigurare 
a unei păci echitabile și trainice”.

Aceste cuvinte ale lui Dulles sînt însă în 
contrast vădit cu întregul său discurs care 
cuprinde îndemnuri fățișe la cursa înarmări
lor. Secretarul de sfat al S.U.A. a ocolit pro
punerile sovietice cu privire la dezarmare. 
El a declarat numai că în aceste propuneri 

*„CÎnt multe lucruri neclare și inacceptabile 
pentru Statele Unite". In discursul 6ău Dul
les a îndemnat în repetate rîndurl să se 
continue politica „de pe poziții de forță" 

Atentatul âmericano-ciankaișist împotriva avionului 
care zbura spre Bandung, dovedit prin fapte

DJAKARTA 27 (Agerpres). — CHINA 
NOUA transmite: Toate ziarele indoneziene 
au publicat lă 27 mai textul raportului comi
siei guvernamentale indoneziene pentru an
chetarea cauzelor care au provocat catastrofa 
avionului indian „Kashmir Princess", în 
urma căreia au pierit cîțiva membri ai de
legațiilor R. P. Chineze și R.D. Vietnam care 
se îndreptau prin Hong-Kong spre conferința 
de la Bandung, precum și mai mulți ziariști 
chinezi și străini. Comisia a stabilit că ca
tastrofa s-a produs în urma exploziei unei 
mine cu explozie întîrziată introdusă în ca
vitatea pentru trenul de aterizaj din aripa 

•jjreaptă a avionului. Explozia a produs ud 
-incendiu care n-a putut fi stins.

In raport se arată că avionul a decolat 
țje la Hdftg-Kong în perfectă stare și dispu-

Unite încearcă să exercite o „presiune inad
misibilă" asupra conferinței și să discredi
teze însăși ideea întîlnirii.

Ziarul „New York Times" sprijină totoda
tă declarațiile acelor conducători ai guver
nului S.U.A. care, referindu-se la problema 
tratativelor între cele patru puteri, preconi
zează un amestec brutal în afacerile interne 
ale țărilor de democrație populară.

După cum anunță din Washington agenția 
Associated Press, personalități oficiale ame
ricane au întîmpinat „cu deosebită pruden
ță" afirmațiile notei sovietice că guvernul 
S.U.A. privește această conferință „de pe 
poziții de forță” și încearcă să exercite a- 
supra ei o presiune inadmisibilă. Agenția a- 
rată că toți reprezentanții oficiali au refu
zat să comenteze această apreciere cuprinsă 
în nota guvernului sovietic.

★
LONDRA 27 (Agerpres). — TASS fans- 

mite : Observatorul agenției Reuter, Stanley 
Priddle, relatează că cercurile oficiale de la 
Londra au salutat consimțămîntul oficial al 
Uniunii Sovietice în ce privește o conferin
ța la cel mai înalt nivel. Ministerul Aface
rilor Externe, adaugă Stanley Priddle, a de
clarat ca nota va,ii examinată împreună cu 
Franța și Statele Unite.

Ziarele engleze au publicat la loc de frun
te știrea despre nota din 26 mai a guver
nului sovietic adresată celor trei puteri occi
dentale. Citind pasaje din notă, ziarul „Ti
mes" își exprimă în comentariile sale pre
supunerea că „temele principale (ale con
ferinței — n.r.) vor fi probabil dezarmarea, 
inclusiv problema armelor nucleare și a ce
lor clasice și securitatea europeană, inclusiv 
problema reunificării Germaniei".

Celelalte ziare acordă o deosebită atenție 
felului în care sînt apreciate în notă declara
țiile diferitelor personalități din S.U.A., din 
care rezultă că ei întîmpină apropiata con
ferință „de pe poziții de forță", și încearcă 
să exercite o presiune inadmisibilă asupra 
conferinței.

Observatorul diplomatic al ziarului „Man
chester Guardian" scrie că obiecțiunile Uni
unii Sovietice împotriva alegerii orașului 
Lausanne ca loc pentru ținerea conferinței 
pot fi considerate mai justificate decît o- 
biecțiunile puterilor occidentale împotriva ți
nerii acestei conferințe la Viena. „Guvernul 
sovietic, scrie observatorul, nu are la Lau
sanne nici măcar un consulat, în timp ce 
declarațiile puterilor occidentale potrivit că
rora în mod formal Viena este încă un te
ritoriu ocupat, nu sună prea convingător".

*
PARIS 27 (Agerpres). — TASS trans

mite : Ziarele pariziene din 27 mai expun 
sub titluri mari cuprinsul notei guvernului 
sovietic cu privire la convocarea conferinței 
șefilor guvernelor celor patru puteri.

Potrivit ziarului „Le Figaro", această no
tă arată că „relațiile dintre est și vest au 
intrat într-o fază nouă". Ziarul își exprimă 
părerea că divergențele în problema locului 
desfășurării tratativelor nu trebuie să întîr- 
zie convocarea conferinței sau să o împie
dice. Ziarul își manifestă totodată nemulțu

După părerea lui Bevan, prin aceasta se ex
plică faptul că Dulles cere ca la conferința 
șefilor guvernelor celor patru puteri să nu 
se discute fondul problemelor. „Se credea, 
a spus Bevan, că în cursul acestor tratative 
vor fi discutate cauzele încordării din lume. 
Se credea că ele se organizează pentru a a- 
junge la un anumit acord cu Uniunea So
vietică în vederea încetării războiului rece 
și pentru a oferi posibilitatea de a se reduce 
armamentele și de a se îndrepta resursele 
folosite pentru producția armamentelor îns
pre ridicarea bunăstării poporului. Dulles 
declară însă... că la aceste tratative nu tre
buie să fie examinat fondul problemelor. Nu 

cuită cu un vast sistem de securitate colec
tivă în care Germania reunificată să-și poată 
exercita drepturile și datoriile sale”.

In cursul aceleiași ședințe, grupul parla
mentar social-democrat a hotărît ca cu pri
lejul dezbaterilor de politică externă care 
au loc în Bundestagul de la Bonn, 
să ceară amînarea tuturor măsurilor privind 

discurs provocator al lui Dulles
care, după cum se știe, nu face decît să ac
centueze încordarea în relațiile internațio
nale. In ciuda faptelor binecunoscute de toți, 
Dulles a afirmat că acordurile realizate 
pînă în prezent sînt rezultatul „presiunii 
noastre" (adică americane — Red.).

Dulles a cerut să nu se slăbească ajuto
rul militar acordat aliaților Stptelor Unite, 
care, după cum a declarat el, asigură aces
tor țări și Statelor Unite „o poziție de for
ță". „Nu poate exista — a declarat el — 
un moment mai nefavorabil pentru o aba
tere de la această politică". Dulles a subli
niat de asemenea că Departamentul de stat 
privește cu simpatie propunerea ca Spania 
franchistă să fie admisă în blocul Atlanticu
lui de nord.

In declarație și în răspunsurile la între
bările care i s-au pus, Dulles a vorbit pe 
un ton accentuat pesimist despre perspecti
vele unei conferințe a șefilor guvernelor ce
lor patru puteri, căutînd în fel și chip să 
discrediteze însăși ideea convocării unei 
astfel de conferințe.

nea de o cantitate suficientă de combustibil 
pentru zbor.

La cercetarea sfărîmăturilor avionului 
scoase din fundul mării s-au descoperit 4 
piese ale mecanismului de ceasornic, turtit, 
ars și ruginit, al minei cu explozie întîrziată.

In felul acesta comisia de anchetă a con
firmat în raportul său că avionul „Kashmir 
Princess" s-a prăbușit în urma unui sabo
taj pus la cale de acei care încercau să îm
piedice lucrările conferinței țărilor Asiei și 
Africei la Bandung. In legătură cu aceasta 
ziarele amintesc declarația Ministerului Afa
cerilor Externe al R.P. Chineze din T3,apri
lie în care se spunea că catastrofa avionului 
se datorește agenților americano-ciankai- 
șiști' din Hong-Kong.

★
HONG-KONG 27 (Agerpres). — După 

cum anunță agenția Reuter, un reprezentant 

mirea în legătură cu „acuzațiile le adresa 
Statelor Unite" cuprinse în notă.

In articolul său de fond, ziarul „L’Huma- 
nite" critică cu asprime declarațiile condu
cătorilor americani care ridică obstacole in 
calea desfășurării cu succes a conferinței.

„îndată ce a devenit limpede că confe
rința celor patru puteri poate rezolva , în 
mod eficace problemele internaționale litigi
oase, scrie ziarul, Departamentul de stat al 
S.U.A. a început să dea înapoi și să sabo
teze această acțiune importantă pentru asi
gurarea păcii. După primirea notei sovieti
ce, Departamentul de stat nu poate să nu 
știe că dacă va continua să se încăpățîneze 

■în intențiile sale, va sorti conferința unui 
eșec".

ir
BERLIN 27 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite: Nota guvernului sovietic în problema 
conferinței șefilor guvernelor celor patru pu
teri se află în centrul atenției ziarelor de
mocrate.

„Berliner Zeitung" citează pasajele în 
care se arată că micșorarea încordării inter
naționale și întărirea încrederii între state 
pot fi realizate numai dacă spre aceasta vor 
tinde toate statele interesate, altfel confe
rința celor patru puteri neputînd da rezul
tatele pozitive pe care le așteaptă popoarele.

In titluri, știri și comentarii, presa vest- 
berlineză subliniază cu satisfacție atitudinea 
pozitivă a guvernului sovietic față de con
vocarea conferinței celor patru mari puteri.

Intr-un articol redacțional, ziarul „Tele
graf" consideră că a fost dat „semnalul" 
pentru începerea unor adevărate pregătiri 
in vederea tratativelor și se poate spera că 
„se va pune capăt planurilor", de tot felul 
care vin din diferite părți, și care nu sînt 
legate de realitate.

„Pretenții cu caracter ultimativ față de 
Uniunea Sovietică scrie în încheiere ziarul, 
nu pot duce decît la pierderea șanselor. Acum 
este nevoie de un plan limpede și realist 
și la Bonn, în special la Bonn. Poate că a- 
mînarea ședinței din 26 mai a cabinetului 
(vest-german — n. r.), în cadrul căreia tre
buia adoptată „legea cu privire la volun
tari” constituie un simptom al unei atitu
dini raționale care începe să se manifeste".

*
VARȘOVIA 27 (Agerpres). — P.A.P. 

transmite:
Toate ziarele poloneze centrale au publicat 

la 27 mai la loc de frunte și sub titluri 
mari Nota guvernului sovietic.

Ziarul „Trybuna Ludu" subliniază în titlu 
că Uniunea Sovietică este de acord cu o 
conferință a șefilor guvernelor celor patru 
puteri și avertizează asupra „jocului dublu” 
al guvernului Statelor Unite.

Ziarul „Zyce Warszawy" publică nota so
vietică sub următorul titlu: „In scopul slă
birii încordării internaționale și întăririi pă
cii între popoare, guvernul U.R.S.S. este de 
acord cu o conferință a șefilor guvernelor 
celor patru puteri".

este oare aceasta un exemplu de absurditate 
diplomatică?".

Politica guvernului S.U.A., a spus în 
continuare Bevan,, și, îndrăznesc să spun, și 
politica lui Eden, constă în a tergiversa tra
tativele, iar între timp, înainte ca partici- 
panții la tratative să treacă la vreo pro
blemă hotărîtoare, să fie înarmată Germa
nia occidentală. Statele Unite accelerează 
înarmarea Germaniei occidentale, iar dacă 
Germania occidentală va fi înarmată, a- 
ceasta va însemna că noi vom crea unul 
din cele mai mari obstacole pe calea întă
ririi păcii în întreaga lume.

reînarmarea Germaniei occidentale care pot 
periclita conferința celor patru mari puteri.

Grupul parlamentar va mai cere guver
nului să ia atitudine în cursul tratativelor 
care vor preceda conferința în patru în fa
voarea înlocuirii acordurilor de la Paris cu 
un sistem de securitate colectivă.

El a declarat printre altele că după păre
rea Statelor Unite, „nu există nici un fel 
de perspective ca conferința să dea vreun 
rezultat care să justifice o reducere a aces
tui program" (de „ajutor" militar american 
pentru străinătate).

O conferință la nivelul cel mai înalt, a 
continuat Dulles, „nu este destinată rezol
vării unor anumite probleme" și „nu se con
voacă pentru a reglementa în mod efectiv 
ceva". Declarînd „noi nu sperăm să ajungem 
la vreo hotărîre" la conferința șefilor guver
nelor celor patru puteri, Dulles a repetat 
punctul de vedere al guvernului american, 
că scopul acestei conferințe nu va fi decît 
să găsească un nou mod de a aborda pro
blemele, urmînd ca apoi ele să fie exami
nate la conferințe la un nivel mai jos. 
Dar și despre aceste conferințe Dulles a spus 
că perspectivele vor fi mai curînd de do
meniul speranțelor, decît de domeniul cer
titudinii.

al autorităților din Hong-Kong a declarat 
la 27 mai că există toate temeiurile să se 
creadă că mina cu explozie întîrziată care a 
provocat catastrofa avionului „Kashmir 
Princess" a fost introdusă în avion cînd a- 
cesta se afla la Hong-Kong.

★
LONDRA. 27 (Agerpres). — TASS trans

mite: La o conferință de presă care a avut 
loc la 27 mai un purtător de cuvînt al Mi
nisterului englez al Afacerilor Externe a con
firmat declarația autorităților din Hong 
Kong că mina cu explozie întîrziată care a 
provocat prăbușirea avionului „Kashmir 
Princess" a fost pusă. în avion cînd acesta 
se afla la Hong Kong. Purtătorul de cuvînt 
a arătat că această declarație oglindește 
punctul ;de. vedere al.guvernului englez...

Eroismul 
unor scafandri sovietici

MOSCOVA 27 (Agerpres) TASS trans
mite :

Prezidiul Sovietului Suprem al U.R.S.S. a 
decorat cu ordine și medalii un grup de sca
fandri. Pentru munca eroică, scafandrii A. 
Laponțev, S. Hlestakov, M. Polovinkin, me
dicul A. Korjavin, specialiștii scafandri I. 
Kuznețov și A. Suslov, au fost decorați cu 
ordinul „Steaua Roșie". Șapte persoane au 
fost decorate cu ordinul „Insigna de onoare" 
și trei — cu medalia „Pentru eroism în 
muncă". _ .

...Apele unui lac subteran au pătruns 
într-o mină de bauxită din Uralul de nord, 
inundînd-o. Puternicele pompe funcționau 
zi și noapte, dar apa nu scădea. Atunci s-a 
hotărît să se recurgă la ajutorul scafandri
lor.

In condiții din cele mai grele, pe un întu
neric complet, printre seînduri, buturugi și 
vagonete, pipăind de jur împrejur scafandrii 
își croiau drum spre ușile de oțel. Numai 
furtunul aerian și cablul telefonic menținea 
legătura între scafandri și centrul de co
mandă. Medicul expediției, A. Korjavin, a 
propus un regim special care a ajutat pe 
scafandri în munca lor.

Scafandrii lucrau la o adîncime de 40—50 
metri și nu ieșeau la suprafață^ cîte 13—15 
ore. Mina a fost redată exploatării.

—o—
Majoritatea reacționară 

din Bundestagul de la Bonn 
ține mai mult la acordurile 

de la Paris decît la unitatea 
Germaniei

BERLIN 27 (Agerpres). — In legătură cu 
apropiata conferință a celor patru puteri, la 
27 mai au început în Bundestagul de la 
Bonn dezbateri asupra poziției guvernului 
federal vest-german în problema unificării 
pașnice a Germaniei.

In cadrul dezbaterilor au luat cuvîntul de
putății Wehner și Ollenhauer (P.S.D.G.), 
Kiesinger (Uniunea creștin-democrată), 
Dehler (Partidul liber-democrat). Mocher 
(Blocul german) și Merckatz- (partidul ger
man). Cancelarul Adenauer a răspuns la in
terpelările social democrate.

La propunerea fracțiunii P.S.D.G., la sfîr- 
șitul dezbaterilor a avut loc un vot în pro
blema amînării punerii în aplicare a acor
durilor de la Paris pînă după tratativele 
dintre cele patru puteri.

Din cei 391 deputați care au participat la 
vot, 145 au votat pentru, 244 contra șl 2 
s-au abținut.

Un soldat canadian a cerut 
azil politic în R. D. Germană

BERLIN 27 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite: La 11 mai a.c. soldatul canadian Ralf 
Bernard Frederic Cross a cerut guvernului 
Republicii Democrate Germane să-i acorde 
azil politic. Explicînd cauzele trecerii sale 
în Republica Democrată Germană, Cross a 
declarat că serviciul în armata canadiană 
l-a convins că se urmărește folosirea solda- 
ți'or pentru dezlănțuirea unui nou război 
mondial. Cross a arătat în continuare că el 
vrea să ducă o viață pașnică și că de aceea 
a hotărît să treacă în Republica Democrată 
Germană.

Cererea soldatului canadian a fost satis
făcută.

Un „institut" nroducător 
de tifos

BERLIN 27 (Agerpres). — Presa publică 
știri cu privire la epidemia de tifos din Ger
mania occidentală al cărei focar principal se 
află în orașul Hagen (landul Renania de 
Nord-Vestfalia). După cum relatează agen
ția D.P.A., s-au înregistrat peste 500 cazuri 
de tifos.

Presa democrată din Berlin arată că epi
demia a izbucnit la Institutul de higienă al 
societății pe acțiuni „Farbenfabriken Bayer 
A. G.“, care face parte din concernul „I. G. 
Farben Industrie".

La acest așa numit „institut de higienă" 
se fac cercetări asupra mijloacelor războiului 
bacteriologic, iar în ultimul timp s-au făcut 
experiențe în legătură cu metodele de pro
vocare a unor focare de epidemii. Ziarele de
mocrate subliniază că de la acest institut s-a 
propagat epidemia în orașul Hagen.

In cîteva rînduri
'• După cum transmite agenția Tanjug, ta 

26 mai, ambasadorul Republicii Populare 
Chineze In Iugoslavia, U Siu-țiuan, a prezen
tat scrisorile sale de acreditare președintelui 
R.P.F. Iugoslavia, Tito.

• La 27 mai, premierul Consiliului de Stat 
al R. P. Chineze, Ciu En-lai, a oferit un ban
chet In cinstea primului ministru al Indone
ziei, AH Sastroamidjojo. Premierul Ciu En- 
lai fi primul ministru al Indoneziei, Aii 
Sastroamidjojo' au rostit cuvlntări.

9 După cum anunță secretariatul Consiliu
lui Mondial al Păcii, delegația japoneză la 
Adunarea mondială a păcii, care va avea loc 
la Helsinki, este condusă de Tețu Katayama, 
fost prim ministru al Japoniei. (TASS).

• La 25 mai s-a deschis la Bombay o ex
poziție de artă meșteșugărească chineză or
ganizată sub auspiciile Societății de artă din 
Bombay. La solemnitatea deschiderii expo
ziției au asistat personalități de frunte din 
viața culturală și artistică indiană și repre
zentanți ai consulatelor străine la Bombay. 
(China Nouă).

9 Un comitet guvernamental special cey- 
lonez din care fac parte reprezentanți ai 
Ministerelor Apărării, Afacerilor Externe, Fi
nanțelor și Comerțului, a respins propunerea 
guvernului S.U.A., de a încheia un tratat 
de prietenie și comerț cu Ceylonul. Din rela
tările agențiilor de presă americane reiese 
că prin acest tratat cetățenilor americani ar 
urma să li se acorde in Ceylon aceleași pri
vilegii ca și cetățenilor ceylonezi.

9 In regiunea centrală a S.U.A. s-a produs 
un uragan deosebit de violent care a făcut 
numeroase victime și mari pagube materiale. 
Localitatea Udall (Kansas) a fost rasă de 
pe fața pămlntului. Au fost ucise sau rănite 
500 de persoane. In orașul Blackwell (Okla
homa) au fost ucise 15 persoane, iar alte 
150-200 au fost rănite. La 40 km. de Udall 
un bombardier s-a prăbușit din cauza viatu
lui, Cei 14 membri ai echipajului au pierit.

9 Ploile torențiale continue de pe insula 
Mindanao (Filipine) au provocat inundații 
pe o mare suprafață. In urma acestei cala
mități, mii de oameni au rămas fără adă
post. (United Press)

■9 Recent, autoritățile din Sao Paolo (Bra
zilia) au interzis vtnzarea băuturii coca- 
cola ca fiind dăunătoare sănătății. (AGER
PRES).

Ieri au început tratativele sovieto-iugoslave
Suprem al U.R.S.S., menjbru în C. C. al 
P.C.U.S. și redactor șef al ziarului „Pravda", 
A. A. Gromîko, prim locțiitor al Ministrului 
Afacerilor Externe al U.R.S.S. și P. N. Ku- 
mîkin, locțiitor al ministrului Comerțului Ex
terior al U.R.S.S.

Din partea Iugoslaviei : Iosip Broz-Tito 
președintele Republicii Populare Federative 
Iugoslavia, E Kardelj, A. Rankovici, S. Vuc- 
manovici-Tempo, vicepreședinți ai Vecei Fe
derative Executive, C. Popovici, secretar de 
stat pentru Afacerile Externe, M. Todorovici, 
membru în Vecea Federativă Executivă și V. 
Miciunovici, locțiitor al secretarului de stat 
pentru Afacerile Externe.

Comunicatul cu privire la tratativele dintre delegația 
guvernamentală a Uniunii Sovietice 

și delegația guvernamentală a Iugoslaviei
delegației: N. S, Hrușciov (conducătorul de
legației), N. A. Bulganin, A. I. Mikoian, D.
T. Șepilov, A. A. Gromîko și P. N. Kumîkin, 
precum și V. A. Valkov, ambasadorul
U. R.S.S. în R.P.F.I.

In cursul tratativelor a avut loc un schimb 
de păreri asupra problemelor privind situa
ția internațională și relațiile dintre Repu
blica Populară Federativă Iugoslavia și 
U.R.S.S.

Următoarea întrevedere va avea loc la
28 mai 1955.

BELGRAD 27 (Agerpres). — TASS tran
smite: La 27 mai, la ora 10,40 (ora Euro
pei centrale), au început la Belgrad în clă
direa Casei Gărzii, tratativele sovieto-iu
goslave.

Din partea Uniunii Sovietice la tratative 
participă : N. S. Hrușciov, membru în Pre
zidiul Sovietului Suprem al U.R.S.S. și 
prim-secretar al C.C. al P.C.U.S. (conducă
torul delegației), N. A. Bulganin, președin
tele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., A. 
I. Mikoian, prim vicepreședinte al Consiliu
lui de Miniștri al U.R.S.S., D. T. Șepilov, 
președintele Comisiei pentru Afaceri Exter
ne a Sovietului Naționalităților al Sovietului

BELGRAD 27 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 27 mai 1955 au avut loc tratative 
între delegația guvernamentală a Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste și delega
ția guvernamentală a Republicii Populare 
Federative Iugoslavia.

Din partea iugoslavă au participat mem
brii delegației: Iosip Broz-Tito (conducăto
rul delegației), E. Kardelj, A. Rankovici, S. 
Vukmanovici-Tempo, C. Popovici, M. Todo
rovici și V. Miciunovici, precum și D. Vi- 
dici, ambasadorul R.P.F.I. în U.R.S.S.

Din partea sovietică au participat membrii

Depunerea de coroane la mermintul eroului necunoscut 
și la cimitirul ostașilor iugoslavi și sovietici din Belgrad

BELGRAD 27 (Agerpres). — TASS trans
mite: în dimineața zilei de 27 mai, delega
ția guvernamentală a U.R.S.S. alcătuită din 
N. S. Hrușciov, membru în Prezidiul Sovie
tului Suprem al U.R.S.S. și prim secretar al 
C.C. al P.C.U..S. (conducătorul delegației), 
N. A. Bulganin, președintele Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S., A. I. Mikoian, prim vi
cepreședinte al Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., D. T. Șepilov, președintele Comi
siei pentru Afaceri Externe a Sovietului 
Naționalităților al Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., membru al C.C. al P.C.U.S. și re- 
dactor-șef al ziarului „Pravda”, A. A. Gro
mîko, prim locțiitor al Ministrului Afacerilor 
Externe al U.R.S.S. și P. N. Kumîkin, locții
tor al Ministrului Comerțului Exterior al 
U.R.S.S. a depus o coroană de flori la mor- 
mîntul soldatului necunoscut de pe muntele 
Avala de lîngă Belgrad. Coroana de flori 
purta următoarea inscripție: „Din partea 
delegației guvernamentale a Uniunii Sovie
tice, ostașilor armatei iugoslave căzuți în 
lupta pentru independența patriei lor".

Delegația guvernamentală sovietică a fost 
însoțită de V. A. Valkov, ambasadorul 
U.R.S.S. în Iugoslavia și de D. Vidici, am
basadorul Iugoslaviei în U.R.S.S.

De ce au cîștigat conservatorii alegerile din Anglia
LONDRA 27 (Agerpres). — Agențiile de 

presă anunță că rezultatele alegerilor parla
mentare din Anglia, pînă în seara zilei de 
vineri, în 621 oe circumscripții electorale 
din cele 630 cîte există în total sînt urmă
toarele : conservatorii au obținut — 340 
mandate, laburiștii — 276, liberalii — 5. Ur
mează a mai fi cunoscut rezultatul din ulti
mele 9 circumscripții electorale. Rezultatele 
votării arată că conservatorii au obținut mai 
mult de jumătate din cele 630 de mandate 
din Camera Comunelor.

După părerea comentatorilor politici, acest 
fapt se explică prin mai multe cauze. In pri
mul rînd principala cauză care a contribuit 
la sporirea numărului de voturi obținute de 
conservatori în detrimentul laburiștilor, se 
datorează faptului că liderii partidului con
servator au speculat atît înainte, cît mai cu 
seamă în toiul campaniei electorale năzuința 
spre pace a milioane de cetățeni englezi, do
rința lor ca principalele probleme internațio
nale litigioase să fie rezolvate pe calea tra
tativelor între cele patru puteri.

Comentatorul agenției Reuter arată că 
„factorul principal" care a determinat situa
ția politică în ajunul alegerilor a fost faptul 
că, Eden a primit asentimentul Washingtonu
lui pentru tratative între cele patru puteri. 
In preajma alegerilor, primul ministru Eden 
a continuat însă să apere politica „de pe po
ziții de forță" și cursa înarmărilor, asigurind 
totodată în repetate rînduri că va contribui 
la organizarea eu succes a conferinței șefilor 
guvernelor celor patru puteri în cazul cînd 
partidul conservator va rămîne la putere. A- 
ceste promisiuni au ajutat partidului conser
vator să obțină un număr mai mare de vo
turi, decît în alegerile precedente, deoarece 
masele de englezi simpli doresc întărirea în
țelegerii dintre Anglia și U.R.S.S., îmbună
tățirea situației internaționale și înlătura
rea primejdiei unui nou război.

După cum subliniază agenția Reuter, ac
tualele alegeri din Anglia se caracterizează 
prin lipsa de interes manifestată de alegători 
față de alegeri, în comparație cu alegerile 
precedente. La alegeri au participat 76 la 
sută din alegători (față de 82,5 la sută la 
alegerile din 1951). După cum subliniază 
observatorii, cel mai mare număr de abțineri 
au fost înregistrate în rîndul partizanilor 
partidului laburist. Comentatorul postului de

Prima intîlnire In U.R.S.S. a echipei Locomotiva
MOSCOVA. — Echipa de fotbal a asocia

ției sportive Locomotiva din R.P.R., care se 
află în vizită în U.R.S.S., a susținut vineri 
pe stadionul Dinamo din Moscova o întîlnire 
prietenească cu puternica echipă T.D.S.A. 
una din fruntașele campionatului unional. 
Jocul echipei romîne a fost așteptat cu un 

S P E C T
TEATRE; Teatrul de Operă șl Balet al R.P.R., 

19,30: Macul Roșu; Național „I. L. Caragiale" (sala 
Comedia) 19,30; Cei din Dangaard; Național „I. L. 
Caragiale" (sala Studio) 19,30; Platon Krecet; Arma
tei (sala din B-dul Magheru) 19,30; Invazia; Ar
matei (sala din 13 Septembrie) 19,30; Vlaicu Vo
dă; Municipal 19,30; Doamna Calafova; Muncito
resc C.F.R. (Ciulești) 19,30 Calul troian; Tineretu
lui 19,30; Libelula; Opereta 19,30 Lăsațl.mă. să cînt; 
Ansamblul de Estradă al R.P.R. (str. Al. Popov 23) 
20; Visele se împlinesc; Ansamblul de Estradă al 
R.P.R. (calea Victoriei 174) 20; Premiera „Cer cu- i 
vîntul"; Teatrul de vară „23 August" 19.30; Concert 
de muzică distractivă, dirijor Th. Cosma; Ansam
blul de clntece șl dansuri C.C.S. (str. Lipscani 53) 
ora 19,30; Spectacol’ de cîntece și dansuri; Circul de 
Stat 20: Primăvara la circ.

CINEMATOGRAFE • Patria, București, Grădina 
Progres, înfrățirea între popoare, Al. Sahia, 1 Mai; 
lmblînzitoarea de tigri; Republica, 1. C. Frimu; 
Neamul Jurbiniloi; Magheru, Libertății: Mînăstirea 
din Parma; Maxim Gorki, Lumina, Gh. Doja; A 
fost odată un împărat; Tineretului: Răzbunarea; Tim
puri Noi; Colccea înfloritoare; Pionieria nr. 1/1955 
(romînesc); Spoil sovietic nr. 3/1955; Știință șl 
tehnică nr. 53/1954; Pionier nr. 2 /1955 (sovietic); 
Elena Pavel 2X2 cîfcodată 5; Victoria, 8 Mar
tie; Portul din nord; AL Ropov; Submarinul 323; V. 
Roaită; Un om teribil: Unirea; Caut o nevastă: 
Cultural; Mînuitorul de păpuși; C. David; Ne.am 
întîlnit undeva; Flacăra, Volga? Frumusețea diavo- ,

In fața monumentului a fost aliniată o 
gardă de onoare. Au fost executate imnurile 
de stat sovietic și cel iugoslav.

Delegația guvernamentală a Uniunii Sovie
tice a vizitat de asemenea cimitirul ostașilor 
iugoslavi și sovietici căzuți în lupta pentru 
eliberarea Belgradului. La monumentele os
tașilor căzuți au fost depuse coroane de flori 
cu inscripțiile:

„Din partea delegației guvernamentale a 
Uniunii Sovietice eroicilor ostași ai armatei 
sovietice, căzuți în lupta comună pentru eli
berarea poporului iugoslav frate de sub jugul 
cotropitorilor fasciști".

„Din partea delegației guvernamentale a 
Uniunii Sovietice, eroicilor ostași ai armatei 
populare iugoslave, căzuți în lupta pentru e- 
liberarea patriei lor de sub jugul cotropitori
lor fasciști".

La depunerea coroanelor delegația guver
namentală a U.R.S.S. a fost însoțită de V. 
A. Valkov, ambasadorul U.R.S.S. în Iugo
slavia și de D. Vidici, ambasadorul iugosla
viei în U.R.S.S. O gardă de ostași ai gar
nizoanei Belgrad a tras o salvă de salut în 
memoria ostașilor căzuți.

radio Londra subliniază că „această tendin
ță s-a observat deosebit de vădit în distric
tele industriale, unde laburiștii speraseră că 
alegătorii vor vota pentru ei". In cercurile 
ziaristice din Londra, această situație este 
explicată prin faptul că conducerea laburistă 
de dreapta s-a discreditat față de un mare 
număr de partizani ai partidului laburist, 
sprijinind — contrar intereselor Angliei — 
planurjle de înarmare a Germaniei occiden
tale și politica „de pe poziții de forță" care 
agravează primejdia de război.

★

LONDRA 27 (Agerpres). — După cum 
transmite agenția Reuter, la Londra, candi
dații laburiști au fost aleși în 20 circum
scripții (în trecut, la Londra candidații la
buriști au fost aleși în 21 circumscripții) și 
candidații partidului conservator în 15 cir
cumscripții.

In suburbiile Londrei candidați! partidului 
laburist au fost aleși în 46 de circumscripții, 
iar cei ai partidului conservator în 23 de 
circumscripții.

★
NEW YORK 27 (Agerpres). —
Comentînd alegerile parlamentare din An

glia, corespondenții din Londra ai agenții
lor 'de presă americane scriu că „rezultatele 
alegerilor au distrus orice posibilitate ca 
Anglia să aibă în anii ce urmează o orien
tare neutră". Corespondentul Agenției Uni
ted Press consideră ca în urma victoriei 
conservatorilor, Eden își poate „continua 
politica care în general poate fi numită pro- 
americană".

Corespondentul relevă de asemenea învio
rarea care domnește la bursa din Londra și 
creșterea cursului acțiunilor societăților me
talurgice și ale altor întreprinderi care, po
trivit programului electoral al laburiștilor, 
urmau să fie naționalizate tn cazul venirii 
la putere a laburiștilor.

Walter F. George, președintele comisiei 
senatoriale pentru afacerile externe, referin
du-se la victoria conservatorilor a declarat 
că ea „nu este prea rea pentru noi" (adică 
pentru guvernanții S.U.A. — n.r.). Walter 
George și' alți membri ai congresului și-au 
exprimat părerea că guvernul Eden este 
„mai în armonie cu S.U.A. decît ar fi fost 
un guvern laburist".

mare interes de amatorii de fotbal din Mossf 
cova care au umplut tribunele marelui sta
dion.

Intîlnirea s-a disputat la un înalt nivela 
tehnic și s-a terminat cu scorul de 2-WF- 
(1—0) în favoarea echipei T.D.S.A.

A C O L E
lutul; T. Vladhnlrescu; Cine-și iubește nevasta: Au
rel Vlaicu, Rahova; Chemarea destinului; Munca* 
Cîntecul fluviilor; Arta: Vrăjitoarele; Popular- Can$- 
dr. Wagner; M. Eminescu; Din Argentina în M-xco; 
Miorița, 23 August; Libelula; Pe drumul libertății; 
Moșilor; Poteci primejdioase; 8 Mal; Directorul lus
tru; Pui de șoimi; N. Bălcescu; Doi acri de pămtnt; 
Gh. Coșbuc: Pădurea șoimilor albaștri; Scaunul ma
gic.

„LOTO-CENTRAL"
La tragerea „Loto-Central" din 27 mai 

a.c. au fost extrase din urnă următoarele 
nouă numere: t*

54 12 60 30 37 5 33 6 71

Premiul general pe țară este de 1.523.801 
lei.

Biletele cîștigătoare de Ia tragerea din 2M 
mai a.c., se pot depune pînă cel mai tîrzit^ 
marți 31 mai a.c. orele 13, ia agențiile auto
rizate de 1. S. „Loteria".
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